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Vážené čtenářky, čtenáři,
z důvodu termínu uzávěrky píši 

tento úvodník již v listopadu. V době, 
kdy jsou stromy holé a i ty doubky 
pod okny již pomrzly. Vy tyto řádky 
budete číst na začátku adventu. Ne-
úprosně plynoucí čas nás opět po-
sunul před práh nejhezčího období 
roku. Vánoce jsou pro každého z nás 
něčím magickým a tajemným. je to 

čas, kdy se nám otevírají naše srdce a máme k sobě o něco 
blíž. Je to období, kdy chceme být se svými blízkými. Uvě-
domujeme si více sílu přátelství, lásky, úcty a obětavosti. To 
všechno jsou hodnoty, které hodně znamenají pro každou ro-
dinu. Většina z nás si na svatou Barboru utrhne pár třešňových 
větviček do vázy a budeme čekat, zda nám do Štědrého dne 
rozkvetou.

Pro mě byly a jsou Vánoce svátky míru, lásky a pohody. 
O Vánocích dáváme volnou cestu vzpomínkám a připomíná-
me si zvyky a tradice. Obdarováváme se, ale ne proto, že jsou 
Vánoce, nýbrž proto, že se máme rádi a že na sebe myslíme. 
Vánoce v nás vyvolávají vzpomínky na naše blízké, kteří jsou 
někde daleko, nebo kteří již bohužel nejsou mezi námi, ale stá-
le jsou živí v našich srdcích a vzpomínkách. Lidé, kteří Vánoce 
neslaví, také existují, avšak nikdo je nenutí k oslavám spolu 
s námi. Je jen na nich, jak tyto svátky pojmou.

Davy lidí se vyžívají ve stání ve frontách, návštěvách ob-
chodních domů, které bývají často těsně před Vánoci naprosto 
přeplněné. Nemohu pochopit, proč někteří lidé kupují každý rok 
nové ozdoby na stromeček. Vždyť je mnohdy hezčí, když jsou 
na stromečku starší ozdoby, někdy i ručně vytvořené. Někdy 
mě také zamrzí, když místo českých koled často slyšíme ty 
americké. Ne, že by nebyly hezké, ale jsme v Čechách, nejsme 
v Americe. Vzpomene si také někdy někdo, o čem se vlastně 
zpívá ve většině koled? Že vlastně oslavujeme narození Ježíše 
Krista? Většina lidí na náboženské důvody Vánoc v tom stresu 
zapomíná. Nebylo by lepší, kdybychom si raději užívali klidu, 
pohody a rodinného štěstí?

Zoufale přemýšlíme, co koupíme nejbližším, a nejsme schop-
ni nic pořádného vymyslet. Pojďme místo rozbalování dárků 
rozkrajovat jablíčka, lít olovo. Já mám ráda Vánoce s ozdobe-
ným živým stromečkem, štědrovečerní večeří a hlavně s rozba-

Občas se vyskytnou jedinci, kteří se musí realizovat formou 
vandalismu. Jeden takový se nedávno projevil v moravskobu-
dějovickém Mexiku.  Foto: Vladimír Čábel st.
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lováním dárečků, na které se velmi těším.
Nepřipravujme se zbytečně o charak-

teristickou vůni Vánoc. O Vánocích se 
vše zastaví a my se najednou můžeme 
věnovat věcem, které jsme přehazovali 
z jedné strany na druhou. Jsou zde naši 
blízcí, s nimiž vedeme dlouhé rozhovory, 

jsou zde děti, na které najednou máme 
tolik času...

Každý máme nějaká svá tajná přání, 
která bychom chtěli najít pod vánočním 
stromečkem. Přeji vám všem, nejenom 
dětem, ať se vám při rozbalování dárků oči 
zalijí slzami, ať tyhle Vánoce jen tak něco 
nepřekoná a najdete pod stromečkem to, 
co si nejvíc přejete. Přeji vám příjemně 

prožitý předvánoční čas, jehož symbolem 
je adventní věnec, který si doma rozsvě-
cujeme. Přeji všem, aby světlo svíček, 
které zapalujeme, ve vás všech zažehlo 
plamínek lásky, rodinné sounáležitosti, 
klidu a pohody.

Jana Kiesewetterová, 
místostarostka

Jednání plné negativní energie
Svoji rozmrzelost nikterak neskrýval 

starosta Vlastimil Bařinka, když v pondělí 
4. listopadu krátce po půl deváté hodině 
večerní končil další zasedání moravsko-
budějovického městského zastupitel-
stva. Sice ocenil, že tentokrát netrvalo 
dlouho (čtyři a půl hodiny – pozn. red.), 
ale dodal, že jednání doprovázela opět 
negativní energie 
a závist, pro něž 
už by po třiceti le-
tech demokracie 
nemělo být v naší 
společnosti místo. 
„Měli bychom jed-
nat konstruktivně 
a nevést plané 
řeči,“ prohlásil 
ve svém závě-
rečném proslovu 
mimo jiné staros-
ta.

Bez planých 
řečí, silných emo-
cí a zbytečně 
dlouhých a nic ne-
řešících debat se 
ovšem ani šestá 
schůze nejvyšší-
ho orgánu města 
neobešla. V jejím 
úvodu konstato-
val starosta Bařinka přítomnost všech 
jedenadvaceti zastupitelů, kteří po ne-
zbytných úvodních procedurálních zále-
žitostech spojených s volbou návrhové 
komise (Miroslava Svobodová, Olga 
Honsová) a ověřovatelů zápisu (Draho-
slav Bastl, Miroslav John) jednomyslně 
schválili program svého jednání. Ten ob-
sahoval včetně zahájení a závěru celkem 
čtyřicet pět bodů.

Mnohé z nich se podařilo projednat 
a schválit bez větších průtahů, což pla-
tilo v případě drtivé většiny prodejů, zá-
měrů prodeje či směn pozemků. Vcelku 

konstruktivní a poklidný průběh zasedání 
skončil ve chvíli, kdy přišel na řadu bod 
číslo patnáct, týkající se záměru prodeje 
částí pozemků v ulici K Cihelně. Téměř 
hodinu se řešily napjaté sousedské vzta-
hy mezi dvěma obyvateli Mexika, aby na-
konec záměr prodeje potřebnou většinou 
hlasů neprošel.

Po projednání a schválení dalších pěti 
bodů následovala dvacetiminutová pře-
stávka, po níž už na svá místa neusedli 
František Dostál a Yvona Švaříčková. 
I bez jejich přítomnosti byly další projed-
návané záležitosti včetně rozpočtových 
úprav či rozboru finančního hospodaření 
k 30. září 2019 schválené, a to jednomy-
slně všemi zbylými devatenácti zastupi-
teli bez debat a připomínek.

Potom však přišly na řadu body ob-
nášející schvalování mimořádné od-
měny starostovi a dalším osmi členům 
zastupitelstva. Spolu se starostou Vlas-

timilem Bařinkou je měli dostat Yvona 
Švaříčková, Jan Švaříček, Anna Proko-
pová, Petr Žák, Zdeněk Janderka, Eva 
Šafránková, Jaromír Klouda a Miroslav 
John. Rozproudila se debata, ve které 
se nejvíc projevovali zástupci opozice 
Jan Švaříček a Petr Stejskal, který mimo 
jiné obvinil radního Zdeňka Janderku, že 
„má funkcí jak japonská kalkulačka“. Ná-

slednou ostrou výmě-
nu názorů se vesměs 
marně snažili zklidnit 
například Eva Šafrán-
ková, Jaromír Klouda, 
Jana Kiesewetterová 
i Petr Žák, podle něhož 
by měl každý navržený 
na odměnu za ni pře-
devším poděkovat. 
Pak si může rozmyslet, 
jak s ní naloží. Z devíti 
adeptů na mimořád-
nou odměnu, z nichž 
prakticky všichni pro-
hlásili, že peníze vě-
nují na nějaký dobro-
činný účel, nakonec 
dostatečný počet je-
denácti hlasů získala 
pouze Anna Prokopo-
vá, ostatním osmi pak 
jeden hlas ke schvále-
ní odměny chyběl.

Většina zastupitelů poté odmítla 
schválit obecně závaznou vyhlášku o re-
gulaci hlučných činností během nedělí. 
Jednotný názor na ni neměla ani rada 
města, proto rozhodnutí nechala na za-
stupitelích. Pro přijetí omezující vyhlášky 
hlasovalo jen sedm členů nejvyššího or-
gánu města.

Závěrečná diskuse byla jen slabým od-
varem toho, co se na šestém zasedání 
městského zastupitelstva odehrávalo 
předtím a na což ve svém závěrečném 
slově reagoval starosta Vlastimil Bařinka.

Luboš Janoušek

schválilo účast města v elektronické 
dražbě nemovitých věcí p. č. 2013, p. č. 
2078/13 a p. č. 4204/23 v k. ú. Moravské 
Budějovice,
v souladu s ustanovením § 84 odst. (2) 
písm. e) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích, schválilo stanovy Společenství 

vlastníků 1. máje 1164, sídlo: 1. máje č. 
p. 1164, 676 02 Moravské Budějovice 
a pověřuje zastupováním města Morav-
ské Budějovice společnost MAME Mo-
ravské Budějovice, s. r. o,
schválilo uzavření Souhlasného pro-
hlášení vlastníků mezi městem a spo-

lečností Rybářství Lipnice a.s. a prodej 
nově odděleného pozemku parc. č. 247 
zastavěná plocha vodní dílo hráz o vý-
měře 62 m2 v k. ú. Jackov společnosti 
Rybářství Lipnice a.s.,
schválilo prodej pozemku parc. č. 
1614/2 v k. ú. Vranín, prodej části po-
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Rada města na své 30. schůzi dne 30. 10. 2019 mj.:

Rada města na své 29. schůzi dne 14. 10. 2019 mj.:

zemku p. č. 495/13 v k. ú. Vesce, prode-
je částí pozemků parc. č. 4259/6 v k. ú. 
Moravské Budějovice, prodej pozemků 
p. č. 418/7 a p. č. 418/3 v k. ú. Moravské 
Budějovice,
schválilo záměr prodeje pozemku parc. 
č. 24/16 a části pozemku parc. č. 24/1 
v k. ú. Lažínky,
neschválilo záměr prodeje části pozem-
ku p. č. 178/1 v k. ú. Jackov,
schválilo směnu pozemků – části po-
zemku p. č. 178/1 lesní pozemek v k. ú. 
Jackov z vlastnictví města do společ-
ného jmění manželů D. P. a J. V., oba 
bytem Nové Syrovice za část pozemku 

p. č. st. 87 zastavěná plocha a nádvo-
ří v k. ú. Jackov ze společného jmění 
manželů D. P. a J. V. do vlastnictví měs-
ta Moravské Budějovice,
schválilo záměr výkupu pozemku p. č. 
st. 1148 v k. ú. Moravské Budějovice 
ve vlastnictví České republiky, se kte-
rým má právo hospodařit Správa želez-
niční dopravní cesty, státní organizace, 
se sídlem Praha 1, maximálně za cenu 
dle znaleckého posudku a výdajů s ním 
souvisejících,
schválilo poskytnutí dotace ve výši 
95 093 Kč pro Vodovody a kanaliza-
ce, dobrovolný svazek obcí, Třebíč 

a schválilo dodatek č. 1 ke Smlou-
vě o poskytnutí finančního příspěvku 
na realizaci investiční akce Moravské 
Budějovice – prodloužení vodovodu ul. 
Dopravní, K Háji,
poskytlo v souladu s ustanovením § 76 
zákona o obcích členu zastupitelstva 
města Mgr. Anně Prokopové mimo-
řádnou odměnu ve výši dvojnásobku 
měsíční odměny neuvolněného člena 
zastupitelstva z důvodu aktivní účasti 
při přípravě a zajištění kulturních zále-
žitostí města v kulturní komisi,
schválilo uzavření Smlouvy o výpůjčce 
- movité věci - K kombi soustruh Be-
mardo Proficenter 25 v celkové částce 
33 759 Kč vč. DPH mezi městem a Zá-
kladní školou, Havlíčkova ul. 933 pro 
zajištění neformálního vzdělávání dětí 
a žáků škol v území ORP z projektu 
MAP II (pro DDM Budík),
vzalo na vědomí výpis činnosti měst-
ské policie za 3. čtvrtletí 2019 a čerpání 
z FAOM v r. 2019 k 30. 9. 2019.

schválilo rozpočtové úpravy čís. 20Z, které se týkají změny příjmů a výdajů roz-
počtu města

Schválený rozpočet Úprava rozpočtu Upravený rozpočet

Příjmy 189,228.756,60 Kč 1,280.413,94 Kč 190,509.170,54 Kč

Výdaje 210,412.558,93 Kč 1,280.413,94 Kč 211,692.972,87 Kč

Financování 21,183.802,33 Kč 0,00 Kč 21,183.802,33 Kč

schválila uzavření veřejnoprávní smlou-
vy o výkonu některých činností Městské 
policie Moravské Budějovice s městem 
Jaroměřice nad Rokytnou. Jde pře-
devším o zajištění veřejného pořádku 
a dohledu nad bezpečností a plynulostí 
silničního provozu ve stanoveném mě-
síčním fondu hodin,
schválila Nařízení Rady města Morav-
ské Budějovice č.1/2019 o placeném 
stání silničních motorových vozidel 
na vymezených komunikacích na úze-
mí města Moravské Budějovice s účin-
ností od 1. 1. 2020 (rozšířila možnost 
úhrady za parkování, a to formou zasí-
lání SMS nebo úhradou přes aplikace),
doporučila zastupitelstvu města schvá-
lit Obecně závaznou vyhlášku o míst-
ním poplatku za provoz systému shro-
mažďování, sběru, přepravy, třídění, 
vyžívání a odstraňování komunálních 
odpadů s účinností od 1. 1. 2020 s ná-
vrhem na zvýšení poplatku dle skuteč-
ně vynaložených nákladů (navrhovaná 
částka je 660 Kč). Skutečné náklady 

na sběr a svoz netříděného komunální-
ho odpadu v r. 2018 činily 3 409 006 Kč,
projednala žádost manželů J. a R. B. 
a doporučila zastupitelstvu města ne-
schválit záměr prodeje části pozem-
ku parc. č. 2720/5 a pozemku parc. č. 
st. 3262, jehož součástí je stavba č. 
p. 1703 v k. ú. Moravské Budějovice, 
předem určeným žadatelům,
na základě žádosti ZUŠ Moravské Bu-
dějovice souhlasila s přijetím věcného 
daru – basový pozoun A&S ASL – 6115 
v hodnotě 29 000 Kč od fyzické osoby 
V. S.,
schválila čerpání rezervního fondu 
Mateřské školy Moravské Budějovice 
do výše 97 000 Kč na instalaci zabez-
pečení budov proti vniknutí cizích osob 
prostřednictvím speciálního přístupo-
vého systému s kartou (čipem) v kom-
binaci s biometrickou identifikací,
souhlasila s omezením provozu Ma-
teřské školy Moravské Budějovice 
v období školních prázdnin ve školním 
roce 2019/2020. V období podzimních, 

vánočních, pololetních, jarních a veliko-
nočních prázdnin zůstane v provozu MŠ 
na ulici Fišerova v době od 6:00 hod. 
do 16:00 hod., v období hlavních prázd-
nin (červenec, srpen) bude v provozu 
MŠ na ulici Šafaříkova v době od 6:00 
hod. do 16:00 hod.,
vzala na vědomí informace o nájemném 
v bytech ve vlastnictví města, o schůz-
ce MAME s OSRI týkající se možnos-
ti zřízení bytů v domě č. p. 60, výpis 
činnosti městské policie za 3. čtvrtletí 
2019, přerušení provozu školní družiny 
v ZŠ TGM a v ZŠ Havlíčkova v období 
prázdnin ve školním roce 2019/2020,
schválila pořadí nabídek veřejné za-
kázky malého rozsahu na dodavatele 
zakázky „Posílení sběru separovaných 
odpadů ve městě Moravské Budějovice“ 
(město na základě výzvy obdrželo pou-
ze jednu nabídku, osloveno bylo pět do-
davatelů) – firmu ELKOPLAST CZ s.r.o., 
Zlín, nabídková cena 1 201 500 Kč bez 
DPH.

schválila předložit žádost o poskytnutí 
příspěvku v rámci programu Národní-
ho programu Životní prostředí, č. výzvy 
9/2019, program 5.4 – Zlepšení funkční-
ho stavu zeleně ve městech a obcích. 
Minimální výše podpory činí 20 000 Kč, 
maximální 250 000 Kč. Podporu lze čer-
pat na pořízení listnatých stromů, ná-
slednou péči o ně apod. Nelze čerpat 
na výsadbu – ta musí být provedena 
za účasti dobrovolníků,
schválila poskytnutí dotace z FAOM 
ve výši 15 000 Kč (30 % celkových uzna-
telných nákladů) pro P. H., bytem Mo-
ravské Budějovice zastupující amatér-

ský divadelní soubor theatro Špeluňka 
na akci Krampus – průvod městem,
schválila prezentaci města v 6. čísle 
ročních Výletních novin region Třebíč-
sko 2020 v rozsahu 1/2 strany tisku A3 
za cenu 10 000 Kč včetně DPH,
schválila poskytnutí finančního příspěv-
ku ve výši 20 000 Kč Římskokatolické 
farnosti Moravské Budějovice na obno-
vu nemovité kulturní památky - nátěru 
sanktusníku a opravu kříže na kostele 
sv. Jiljí,
vzala na vědomí termín svolání 7. za-
sedání zastupitelstva města na 2. 12. 
2019,

schválila pořadí nabídek veřejné za-
kázky malého rozsahu na stavební prá-
ce „Rekonstrukce bytu č. p. 57“ (nám. 
ČSA) : 1) FOR BUILDING MORAVIA 
s.r.o., Moravské Budějovice; nabídková 
cena 1 724 406 Kč bez DPH; 2) Šibor 
stavby s. r. o., Litohoř 53; nabídko-
vá cena 1 784 487,02 Kč bez DPH; 3) 
STABO MB s. r. o., Moravské Budě-
jovice; nabídková cena 1 832 126 Kč 
bez DPH, 4) SVOBO MB stav, s.r.o., 
Moravské Budějovice; nabídková cena 
1 878 327,67 Kč bez DPH.
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Rekonstrukce bytu č. p. 57
V listopadu byla zahájena rekon-

strukce bytu v domě číslo popisné 57 
na nám. ČSA v Moravských Budějovi-
cích. Práce zajišťuje firma FOR BUIL-
DING MORAVIA s.r.o., která zvítězila 
ve výběrovém řízení, předložila nejnižší 
nabídkovou cenu ve výši 1 724 406 Kč 
bez DPH.

Rekonstruovaný byt se nachází v 2. 
NP objektu. Ze stávajícího bytu 3+1 by-
tového domu vzniknou dva byty, které 
budou sloužit pro trvalé bydlení osob. 
Dojde k vybourání dřevěné prosklené 
stěny u schodiště, všech nenosných 
příček a schodiště na půdu. Stěna od-
dělující oba byty od společné chodby se 
schodištěm bude vyzděna z akustických 
keramických cihel. Nově budou zhoto-
veny sádrokartonové stěny, stěna mezi 
nově vzniklými byty bude provedena 
jako sádrokartonová protihluková. Dále 
budou vytvořeny nové vnitřní rozvody.

Nový vstup do domu
Začátkem listopadu byl zhotoven 

nový vstup v úrovni 1. PP do bytového 
domu na ulici Palackého č. p. 130 a131 
v Moravských Budějovicích. Práce byly 
provedeny v rozsahu projektové doku-
mentace a položkového rozpočtu v cel-
kové ceně 96 922 Kč bez DPH firmou 
Šibor stavby s.r.o.

Miroslav Beránek, 
odbor strategického rozvoje 
a investic

odpoledne odehrálo za účasti několika 
stovek „svědků“ na pódiu před Besedou. 
Spolupráci svými podpisy stvrdili starosto-
vé Vlastimil Bařinka a Augustyn Ormanty.

Co tomuto slavnostnímu aktu předchá-
zelo? Dopoledne vzácné hosty přivítal 
ve své kanceláři spolu s dalšími před-
staviteli města starosta Vlastimil Bařin-
ka. Po úvodních oficialitách a podpisech 
do pamětní knihy se rozproudila živá de-
bata zejména o možnostech kooperace 
mezi oběma městy, a to na nejrůznějších 
úrovních. Poté následovala návštěva MŠ 
Jabula (z ní byli Poláci nadšení) a prohlíd-
ka zimního stadionu, kde se právě hrál 
v rámci Městské ligy hokejový zápas. Ten 
byl pro polské hosty zajímavý především 
proto, že na vlastní oči a takhle zblízka vi-
děli tento sport úplně poprvé...

Po obědě se všichni přesunuli do cent-
ra města. Nejprve zhlédli průvod a potom 
se objevili na pódiu, kde po podpisu výše 
zmíněné listiny pronesl krátký projev sta-

rosta Ormanty. Poděkoval za milé přijetí 
a vyjádřil přesvědčení, že nejen nejvyšší 
představitelé obou partnerských měst 
se budou v blízké budoucnosti potkávat 
a navštěvovat. Spolupráce je podle jeho 
slov možná v celé řadě oblastí včetně kul-
tury či školství.

Než se delegace z polského města 
Kalwaria Zebrzydowska vydala na dlou-
hou cestu domů, stihli její členové ještě 
prohlídku kostela sv. Jiljí, výstavu v zá-
meckých konírnách a také nákupy dárků 
na posvícenských trzích.

Luboš Janoušek

V sobotu 19. října zavítala do Moravských Budějovic návštěva z Polska 
– z partnerského města Kalwaria Zebrzydowska. Osmičlenná delegace, 
kterou vedl starosta Augustyn Ormanty, strávila v našem městě osm ho-
din a oplatila tak moravskobudějovickým hostitelům jejich jarní návštěvu 
v Polsku.

Rada města na své 31. schůzi dne 11. 11. 2019 mj.:
doporučila zastupitelstvu města schvá-
lit obecně závaznou vyhlášku o míst-
ním poplatku ze psů s účinností od 1. 1. 
2020 (v souvislosti s novelou zákona č. 
565/1990 Sb., o místních poplatcích se 
upravuje maximální hranice poplatků 
pro občany nad 65 let za prvního psa 
ve výši max. 200 Kč, možnost osvobo-
zení držitele průkazu ZTP nebo ZTP/P 
apod.),
na základě rezignace paní Anety Ko-
pečkové na funkci předsedy Osadního 
výboru Jackov doporučila zastupitel-
stvu města zvolit předsedou Osadního 
výboru Jackov pana Martina Kučeru, 
kterého navrhl osadní výbor z řad svých 
členů,

schválila vyhlášení veřejné sbírky na po-
moc K. J. z Jaroměřic nad Rokytnou 
za účelem shromáždění finančních pro-
středků na speciální rehabilitace, které 
pojišťovna neproplácí. Sbírka bude pro-
bíhat od 1. 12. 2019 do 2. 1. 2020,
schválila zveřejnit záměry prodeje po-
zemků p. č. 3333/6, p. č. 228/1 a p. č. 
st. 363 v k. ú. Moravské Budějovice 
předem určeným žadatelům,
doporučila zastupitelstvu města schvá-
lit prodej částí pozemků p. č. 1, p. č. 
1314/1 a p. č. 1623 v k. ú. Vranín pře-
dem určenému žadateli,
schválila pro zimní období r. 2019/2020 
Plán zimní údržby města Moravské Bu-
dějovice,

schválila poskytnutí dotace z FAOM 
ve výši 11 970 Kč (50% celkových uzna-
telných nákladů) pro V. K. (Profi aerobic 
team Moravské Budějovice) na zakou-
pení týmového oblečení a dresů,
doporučila zastupitelstvu města schvá-
lit rozpočet města Moravské Budějovi-
ce na r. 2020,
souhlasila s užitím znaku města na ob-
lečení zaměstnanců a na vozidlech do-
pravní zdravotní služby pana Václava 
Hrdého, Moravské Budějovice.

Marie Růžičková,
odbor kanceláře starosty 
a školství

Návštěva polských přátel

Termín pozvání nebyl náhodný, vždyť 
právě 19. října se v Moravských Budějovi-
cích odehrával hlavní program Císařského 
posvícení, jehož součástí bylo i podepsá-
ní listiny o spolupráci obou měst, které se 
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Sedmá schůze zastupitelstva
V pondělí 2. prosince se uskuteční 

v pořadí již sedmá schůze moravsko-
budějovického zastupitelstva. Na členy 
tohoto nejvyššího orgánu města čeká 
projednání a schvalování tří desítek 
bodů programu včetně prodejů několika 
bytových jednotek, rozpočtových úprav 
či obecně závazné vyhlášky o poplat-
ku za komunální odpad. Nejdůležitěj-
ším a nejzásadnějším bodem pak bude 
schválení rozpočtu města na rok 2020.

Jednání začíná ve velké zasedací 
místnosti radnice v 16.00 hod. a je jako 
vždy veřejné.      –jek–

Odhalení pamětní desky a oslava vzniku republiky
Hned dva slavnostní akty proběhly 

v pondělí 28. října během necelé hodiny 
v centru Moravských Budějovic. Prvním 
z nich bylo v 17.30 hod. odhalení pamětní 
desky Ralphu Benatzkému, druhým pak 
oslava výročí vzniku Československa, 
která začala o třicet minut později.

Samotnému slavnostnímu odhalení 
pamětní desky písničkáři, autorovi operet 
a hudebnímu skladateli Ralphu Benatzké-
mu na zdi chodby spojující zámek s kos-
telem sv. Jiljí předcházel proslov radního 
Zdeňka Janderky, jenž přiblížil životní 
osudy moravskobudějovického rodáka, 
který se narodil v rodině učitele hudební 
školy 5. června 1884. Připomněl, že Ral-
ph Benatzky se v dospělém věku stal 
ředitelem hudebního kabaretu ve Vídni, 
na začátku 30. let minulého století přesíd-
lil do Berlína, kde se stal nejpopulárnějším 
autorem hudebních komedií první polo-
viny 20. století. S nástupem nacismu od-
cestoval do Spojených států, ale po válce 
se do Evropy vrátil a zakotvil ve Švýcar-
sku, kde psal a komponoval. Zemřel 17. 
října 1957 v Curychu, pochován je v Sankt 
Wolfgang im Salzkammergut.

Desku poté odhalila místostarostka 
Jana Kiesewetterová, která o dvacet mi-
nut později položila spolu se starostou 
Vlastimilem Bařinkou a zástupci hasičů 
a městské policie věnec k Památníku věč-
né slávy. Oslavy 101. výročí vzniku Česko-
slovenska se na náměstí zúčastnilo osm 
desítek občanů, kteří si vzápětí vyslechli 
proslov přednesený Janou Kiesewettero-

vou. Ta v úvodu zmínila osobnost prvního 
československého prezidenta: „Když při-
šel T. G. Masaryk se smělou myšlenkou 
na založení samostatného státu, většina 

lidí si myslela, že se zbláznil. Nebylo mno-
ho těch, kteří by věřili, že něco takového 
bude možné. Ale Masaryk věděl své. Šel 
za svojí vizí. Bojoval jako lev... Hlavní myš-
lenka, kterou jako základní ideu vtiskl no-
vému státu do základů, byla láska k bližní-
mu, humanita a pravé lidství.“

V další části svého projevu mimo jiné 
připomněla, že jedním z hlavních znaků 

dnešní doby je podceňování sebe sama, 
nevíra ve vlastní schopnosti, doprováze-
ná všeobecným bědováním nad poměry 
i nad těmi druhými. „Odkaz 28. října ale 

nejlépe naplníme tím, že těmto tenden-
cím nedopřejeme sluchu. S vědomím 
toho, co dokázali zakladatelé našeho 
státu, si to můžeme sebevědomě dovo-
lit,“ zdůraznila Jana Kiesewetterová.

Oslava 101. výročí založení Českoslo-
venské republiky byla zakončena státní 
hymnou.

Luboš Janoušek

z projektu MAP II. Mateřské školy využí-
vají zejména podpory k rozvoji manuální 
zručnosti dětí prostřednictvím zakoupe-
ných stavebnic, využívají podpory na do-
pravu dětí do přírodních učeben, jako je 
pohádkový les, hospodářské farmy v úze-
mí, ekologické stanice, míst tradičních ře-

Bilancování realizačního týmu MAP II Moravské Budějovice
Místní akční plány v územním obvodu se během roku 2019 podílely na rea-

lizaci relativně velkého počtu implementačních aktivit. Připomínáme, že pro-
jekt je zaměřen na podporu zkvalitňování řídící práce ve školách, na podporu 
pedagogů a budování pedagogických spolupracujících pedagogických týmů, 
na podporu školních i mimoškolních aktivit škol, školských zařízení a NNO.

dokončení na str. 6

Je pravdou, že jak je území různorodé 
z hlediska obsazenosti škol všech typů, 
tak rozdílné jsou aktivity spolupráce, 
školy s malým počtem dětí samozřejmě 
se mohou zapojit do takových akcí, které 
mohou jak z hlediska počtu dětí, tak z hle-
diska pedagogických pracovníků zajistit. 
Tomu odpovídají také specifika podpory 
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dokončení ze str. 5

mesel v regionu apod. Ne všechny školy 
se aktivit účastní, ne všechny školy mají 
o účast na implementaci stejný zájem. 
Školy, které jsou aktivitní, si uvědomují 
možnosti, které jim projekt poskytuje, jdou 
potřebným směrem rozvoje spolupráce. 
My jsme za to rádi, protože účast škol je 
hnacím motorem potřebných změn.

Nové formy práce, které jsou pedago-
gům a ředitelům představovány na se-
minářích a workshopech s erudovanými 
lektory, představují jednu z možností po-
třebného profesního rozvoje pedagogů 
i členů vedení škol. Také v nadcházejí-
cím roce připravujeme celou řadu akti-
vit ve spolupráci s Vysočina Education 
k podpoře profesního růstu pedagogů. 
Namátkou uveďme připravovaný a dlouho 
očekávaný seminář (s lektorkou Ludmilou 
Pekařovou) na téma Stres aneb Jak žít 
a nezbláznit se v zátěžové profesi. Při-
pravujeme tzv. nápadník pro učitele cizích 

jazyků, zejména anglického a německého 
jazyka, který (jak doufáme) přinese učite-
lům jazyků potřebnou podporu k oživení 
výuky a dalšímu rozvoji žáků ve zvládání 
cizích jazyků.

Novinku, která jistě přispěje dětem 
a žákům škol, plánujeme ve spolupráci 
s lektorem panem Pavlíkem (Jak obje-
vit vlastní potenciál). Chceme nabídnout 
přímo školám, aby mohly využít lektora 
v přímé práci se žáky, kteří končí školní 
docházku a kladou si otázku, jakým smě-
rem se chtějí dát. Další aktivitu, kterou 
chceme pomoci školám i rodičům, bu-
deme směřovat opět do škol, s lektorem 
panem Musilem se zaměříme na stěžejní 
oblast médií, na bezpečný pohyb na so-
ciálních sítích a na podporu žáků, kteří 
jsou mnohdy velmi ohroženou skupinou 
na internetu.

To je jen malý výčet toho, co pro příští 
období realizační tým MAP II připravuje. 
Za rok 2019 se do území ORP Morav-
ské Budějovice dostalo školám podpory 
ve výši téměř jednoho milionu korun, a to 

z projektových prostředků MAP II. Čelí-
me mnohdy atakům, které neoprávněně 
upozaďují význam projektů MŠMT. Hlasy, 
které říkají, kdyby dali peníze školám, aby 
s nimi naložily po svém, bylo by to lepší. 
Omyl, jsou to prostředky z operačních 
programů OP VVV, na které dosáhnou 
ta území, která projekty podají, podávají 
také školy, organizace, zkrátka všichni, 
kteří chtějí podpořit vlastní nápady, kte-
ré povedou ke zkvalitnění práce s dětmi 
a mládeží, ke zkvalitnění výkonu nelehké 
práce učitelů, vychovatelů a asistentů.

Všem, kteří s námi spolupracují a vidí 
v této spolupráci smysl pro rozvoj celé-
ho regionu, za celoroční práci děkujeme. 
Přejeme všem poklidné prožití Vánoc 
a úspěšný vstup do roku 2020.

Děkujeme zástupcům regionálního 
i místního tisku za dosavadní spolupráci 
a pevně doufáme, že v roce 2020 na ni na-
vážeme další aktivitou. Zvláštní poděko-
vání MAS Rokytná za vydatnou spoluprá-
ci v realizačním týmu i v terénní práci se 
školami.          PhDr. Zdeněk Janderka

V sobotu 19. října se na Heřmanských 
kopcích uskutečnila ve spolupráci se ZŠ 
TGM brigáda, během níž po úklidu, který 
absolvovalo pětadvacet dětí spolu s ro-
diči, bylo v rámci akce Milion stromů pro 
republiku vysázeno šest buků a tři třešně.

V pondělí 21. října v rámci tradiční akce 
s názvem Alej prvňáčků bylo podél silnice 
na Kosovou díky prvňáčkům ze ZŠ TGM 
a jejich rodičům vysázeno celkem třicet 
ovocných stromků. Aktivitu finančně pod-
pořil Kraj Vysočina, stromky i s odbornou 
přednáškou zajistilo jaroměřické zahrad-
nictví Vladislav Vejtasa.

Bilancování realizačního týmu MAP

Z akcí odboru životního prostředí městského úřadu

V sobotu 9. listopadu se navzdory nepřízni počasí podařilo na Kosové vysázet celkem devět set sazenic doubků, o což se zaslou-
žily tři desítky nadmíru šikovných dobrovolníků.

Ve středu 23. října proběhla v lesonické 
Oboře akce ke Dni stromů, a to ve spolu-
práci s Lesy ČR Jihlava. Na deseti stano-
vištích děti poznávaly život lesa a odpoví-
daly na všetečné dotazy.
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Oznámení o vyhlášení výběrového řízení
zaměstnance Odboru sociálního MěÚ Moravské Budějovice

Hlavní zaměření – sociální pracovník orgánu sociálně právní ochrany dětí – terénní
pracovník s místem výkonu práce Městský úřad Moravské Budějovice, 

nám. Míru 31.
– jedná se o pracovní poměr na dobu určitou – do 31. 8. 2020

– předpokládaný termín nástupu: 1. 1. 2020

Bližší informace na stránkách města.
CESTA: Titulní stránka > Úřad on-line > Hledáte zaměstnání?

Začátkem listopadu oslavila v rodinném 
kruhu své devadesátiny paní Marie Chvá-
talová z Vesce. O několik dní později se 
ke gratulantům připojilo také město Mo-
ravské Budějovice, tentokrát reprezen-
tované členem městské rady Jaromírem 
Kloudou, jehož doprovázela matrikářka 
Petra Brabencová.

„Jen pojďte dál, maminka právě čte 
noviny,“ přivítala je ve dveřích rodinné-
ho domu dcera jubilantky. Následovalo 
upřímné blahopřání k významnému život-
nímu jubileu, předání kytice, dárkového 
balíčku a pamětního listu. Paní Chváta-

Ve čtvrtek 7. listopadu se kulturní komi-
se sešla na své poslední letošní schůz-
ce. Advent zasvětíme očekávání, klidu 
a rodinám a v novém roce se sejdeme 
v plné síle k další práci. Naše listopadové 
setkání bylo ve znamení doladění posled-
ních detailů oslav 30. výročí Sametové 
revoluce a adventního období ve městě 
a také jsme hodnotili náš pracovní rok. 
Věnovali jsme se postupně poměrně vel-
kému množství námětů, jak zkvalitnit či 
zpříjemnit, chcete-li zkulturnit, naše měs-
to a život v něm a také jak je zatraktivnit 
z hlediska turistiky. O většině jsme infor-
movali na stránkách zpravodaje v prů-
běhu letošního roku. Jsme nová komise 
a potřebovali jsme najít odpovídající plat-
formu a naučit se také komunikovat mezi 
sebou, s Besedou a s radou města.

Dovolte mi, abych se v této souvislosti 
s vámi podělila o svoje pocity, byť počát-
kem listopadu jsme se vlastně na tom-
to názoru shodli. Po celý svůj život, jak 
s oblibou říkám, mám neuvěřitelnou kliku 
na lidi. To říkám se vší pokorou a vděč-
ností. Platí to i pro složení kulturní komi-
se. Sešli se v ní lidé, kteří chtějí pracovat, 
chtějí komunikovat a chtějí se dohodnout 
na řešení. Netvrdím, že máme na všech-
no stejný názor, to by bylo divné, ale umí-
me si k projednávaným tématům říct svoje 
ve slušnosti a toleranci. Naše schůzky 
probíhají v přátelském ovzduší bez poli-
tikaření a v závěru se vždy rozcházíme 

jako parta, která se příště zase ráda se-
jde. Za to jsem moc ráda a všem členům 
komise včetně tajemníka a zapisovatelky 
ze srdce děkuji. Věřím, že se v lednu se-
jdeme v tak přátelské náladě, v jaké jsme 
se v listopadu rozešli.

Zároveň chci poděkovat vám, kteří jste 
jakýmkoli způsobem vyjádřili svoje námě-
ty či připomínky prostřednictvím našeho 
e-mailu kulturnikomise@mbudejovice.cz. 
Veliké poděkování patří organizacím, kte-
ré se podílely na listopadových oslavách 
ve spolupráci s Besedou. Chceme lidi 
spojovat a v tomto konkrétním případě se 
nám to povedlo – prakticky všechny akce 
se podařilo zveřejnit pod symbolem oslav, 
aby obyvatelé města měli přehled a mohli 
tak navštívit právě to, co je nejvíc zaujme. 

lová neskrývala překvapení z milé ná-
vštěvy, neboť ji o tom dopředu její dcera 
neinformovala. O to byla její radost samo-
zřejmě větší...

Poté, co se podepsala do pamětní kni-
hy, se u kávy a malého pohoštění povída-
lo, vzpomínalo a rekapitulovalo, jak už to 
tak u podobných příležitostí bývá zvykem. 
Není ani divu, vždyť za devět desítek let 

Zrodily se nové spolupráce, což považuji 
za přínos největší. Děkujeme a těšíme se 
na další společné nápady a aktivity. Nám 
v komisi zatím nápady nedošly, spíš na-
opak. A tak se na říjnové schůzce zrodil 
plán v době adventu rozezpívat město. 
A pustíme se do toho v týdnu před Štěd-
rým dnem v odpoledních hodinách, v so-
botu pak v deset dopoledne. Bližší infor-
mace o našich Zpívánkách proběhnou 
prostřednictvím sociálních sítí v závislosti 
mimo jiné na počasí. Budeme rádi, když 
se chvíli zastavíte a zazpíváte si s námi.

Za celou kulturní komisi přeji všem čte-
nářům zpravodaje krásné a poklidné Vá-
noce v kruhu těch, které máte rádi, a v no-
vém roce pevné zdraví, mnoho důvodů 
k radosti a spoustu milých setkání!

Mgr. Drahomíra Brzobohatá

života toho člověk prožije a zažije opravdu 
hodně.

Pravidlo, že moravskobudějovickým 
občanům ve věku 90 let a výše gratulu-
jí zástupci města osobně, platí již třetím 
rokem. Jedinou podmínkou pro takové 
osobní blahopřání je, že o ně oslavenci 
(případně jejich blízcí) sami projeví zájem.

Luboš Janoušek

Gratulace k devadesátým narozeninám

Zpráva kulturní komise
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Ve čtvrtém období realizace projektu bylo účastí na klíčových 
aktivitách projektu podpořeno celkem 79 osob z CS projektu 
(rodiny a děti ve věku 15-18 let ohrožené vícenásobnými riziky 
a dále mladí dospělí do 26 let opouštějící náhradní rodinnou či 
institucionální péči), a to především realizací přímé terénní práce 
v přirozeném prostředí klientů. Metody přímé sociální práce spo-

Beseda s městskou policií
Na devadesát z původně plánovaných 

šedesáti minut se protáhla beseda s měst-
skou policií, kterou v úterý 12. listopadu 
uspořádal nejen pro své členy Klub dů-
chodců působící při MKS Beseda v Morav-
ských Budějovicích. Ve značně nevlídném 
počasí si cestu do sálu Budivoj našlo pět-
advacet mužů a žen vesměs seniorského 
věku. Kdo zůstal v teple domova, může jen 
litovat, neboť přednáška str. Hany Nixové 
byla opravdu poutavá a zajímavá.

Hlavní protagonistka ji rozdělila do tří 
částí. V prvním bloku se věnovala bez-
pečnosti silničního provozu na základě 
zkušeností strážníků z praxe. Přítomným 
jednoduchou obrázkovou metodou vy-
světlila, jakých chyb se někteří starší lidé dopouštějí i jak by se 
měli na komunikacích správně chovat. Druhá část patřila sezná-
mení s městským kamerovým dohlížecím systémem. Na pre-
zentaci mohli všichni vidět dohlížecí centrum služebny městské 
policie, pohledy některých kamer i místa, která jsou nepřetrži-

tě monitorována. Dozvěděli se rovněž 
o případech, kdy kamery strážníkům či 
policistům pomohly. Třetí blok se týkal 
aktuální dopravní situace v Moravských 
Budějovicích a nejčastějších problémů, 
které strážníci ve městě řeší.

Poté zbyl prostor na dotazy, kterých 
bylo poměrně hodně. Například řidiči se 
ptali na podrobnosti kolem parkování 
u polikliniky a na to, co jim hrozí, pokud 
při návštěvě u lékaře přesáhnou dvouho-
dinový limit parkování zdarma. Další se 
vrátili zpět k tématu bezpečné dopravy 
a pravidel silničního provozu.

Na závěr byli všichni účastníci besedy, 
na kterou byl vstup zdarma, obdarováni 

červenou blikající odrazkou a blokem s logem MP Moravské 
Budějovice. Odnést si mohli rovněž letáky a propagační materi-
ály BESIP – senioři v silniční dopravě, (NE)bezpečný věk, ženy 
v bezpečí.

Luboš Janoušek

STALI JSTE SE OBĚTÍ NÁSILNÉHO TRESTNÉHO ČINU 
A BYLI JSTE ZRANĚNI, NEBO PŘI ČINU PŘIŠEL O ŽIVOT 
VÁŠ BLÍZKÝ PŘÍBUZNÝ?
Nikdo není připraven na to, že se může stát obětí trestného činu 
a že mu bude způsobena nějaká újma na zdraví. V takových pří-
padech může oběť žádat o peněžitou pomoc stát.

Odbor sociální MěÚ Moravské Budějovice
pořádá 

v úterý 10. 12. 2019 v 15:30 
v MKS Beseda – sál Budivoj

přednášku na téma:
PENĚŽITÁ POMOC OBĚTEM TRESTNÉHO ČINU 

ZE STRANY STÁTU
Lektor: Mgr. Antonín Křoustek, vedoucí poradny Bílý kruh 
bezpečí Jihlava, která pomáhá obětem trestných činů, plukovník 
Policie ČR ve výslužbě s třicetiletou praxí v oblasti policejního 
práva a pedagogiky.
Kdo může žádat o peněžitou pomoc:
1. oběť, které bylo v důsledku trestného činu ublíženo na zdraví,
2. oběť, které byla v důsledku trestného činu způsobena těžká 
újma na zdraví,
3. osoba pozůstalá po oběti,
4. oběť trestného činu proti lidské důstojnosti v sexuální oblas-
ti a dítě, které je obětí trestného činu týrání svěřené osoby.
Odbor sociální MěÚ Mor. Budějovice

čívají v posilování sociálních a rodičovských kompetencí zajiště-
ním odborného poradenství, nácvikem a tréninkem dovedností 
a společnou evaluací. Po zmapování potřeb klientů nastupuje 
fáze jejich motivace a aktivizace ke spoluplánování dílčích kro-
ků při řešení životních nepřízní a jejich samotné uskutečňování. 
Sociální pracovník je zde průvodcem klienta, podporovatelem 
a poskytovatelem zpětné vazby. Cílem je vždy navrácení odpo-
vědnosti do rukou klienta formou zajištění jeho participace při 
hledání a především uplatňování nalezených řešení. Nově byla 
poskytována podpora i formou finančního poradenství, kde od-
borný tým projektu reagoval na aktuální poptávku klientů. Pod-
pora tak byla ve čtvrtém období kromě přímé sociální práce za-
jištěna i prostřednictvím socioterapie, mediace, psychologické 
podpory a finančním poradenstvím. Nově bylo ve čtvrtém obdo-
bí podpořeno 31 osob CS projektu.

Zpracoval: realizační tým projektu

Sociální začleňování na Moravskobudějovicku
CZ.03.2.60/0.0/0.0/6_064/0006267
Tento projekt je spolufinancován z OP Zaměstnanost prostřednictvím ESF a ze státního rozpočtu ČR
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Když se v sobotu 19. října krátce po osmé hodině ran-
ní začaly z ochozu věže kostela sv. Jiljí v Moravských 
Budějovicích ozývat první tóny slavnostních fanfár ozna-
mujících oficiální začátek programu Císařského posví-
cení, nebylo Lukovské trubače kvůli mlze příliš vidět. 
Na rozdíl od předchozích let totiž tentokrát sychravé, 
mlhavé a inverzní počasí posvícení vyloženě nepřálo. 
Navzdory této skutečnosti se tradiční akce zejména díky 
velké návštěvnosti veřejnosti opět vydařila.

Pořadatelé z MKS Beseda znovu vsadili na léty osvěd-
čený program včetně tradičních trhů s velkým množ-
stvím stánků s rozmanitým sortimentem na náměstí Míru 
a v Purcnerově ulici. Zámecké nádvoří zase díky přítom-
nosti několika pivovarů lákalo milovníky zlatavého moku. 
Na své si tak už během dopoledne mohly přijít všechny 
generace, když tu nejmladší přirozeně přitahovaly pře-
devším pouťové atrakce ve spodní části náměstí Míru.

Nejinak tomu bylo také odpoledne, kdy se zájem lidí 
nejprve soustředil na průvod, který vyšel přesně ve 14 
hodin od Penny marketu a jehož cílem bylo prostranství před 
Besedou. Tam následoval tradiční program moderovaný Miro-
slavem Kratochvílem. A jako v předchozích letech byl koncipo-
ván tak, aby si na své přišli zástupci všech věkových skupin. 
Na pódiu a před ním se mimo jiné vystřídaly mažoretky, decho-

Ohlédnutí za letošním Císařským posvícením

vá hudba Dubňanka, Profi Aerobic Team, kytarová škola Drahy 
Urbánkové, soubor Škrpálníček či skupina Tuláci. Stejně jako 
prostranství před Besedou se zaplnilo také zámecké nádvoří 
a náměstí Míru, kde se lidé bavili i po setmění.

Luboš Janoušek

Foto: Luboš Janoušek a Pavel Čírtek
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přístavbu hasičské zbrojnice. V těchto 70. – 
80. letech naši otcové a dědové v rámci své 
dobrovolné činnosti upravili garáže, školící 
místnost – dnešní sál, služebnu. Přistavěli 
dílnu a tělocvičnu. Postavili na dvoře nové 
sklady. Průběžně svoji hasičárnu opečová-
vali. Jako kluk chodící na DEPO do školy 
(dnešní městská knihovna) si pamatuju, jak 
jsme na společném dvoře nakukovali hasi-
čům pod ruce při údržbě techniky.

V roce 2014 se HZS a Výjezdová jednot-
ka města stěhuje do nové zbrojnice na Jem-
nické ulici. Pro SDH – občanské sdružení, 
byl ale tento krok velice těžký. Město nám 
podalo pomocnou ruku a nechalo nás 
na naší staré hasičárně dále sídlit. Za toto 
jsme městu vděčni. Stejně tak jako za pod-
poru naší celoroční činnosti z fondu FAOM. 
Naše příjmy bohužel nikdy nebudou v tako-
vé výši, abychom dokázali tuto naši stár-
noucí budovu rekonstruovat. V prvním roce 
se podařila částečná a nezbytná oprava ko-
telny. Oprava elektro po revizích odhadem 
cca za 50 000 Kč se již nezrealizovala. Jen 
pro informaci, abychom si uvědomili, jak 
postupuje inflace a chátrá tato budova, le-
tošní odhad oprav pouze elektro po nových 
revizích se údajně blíží 80 000 Kč. Takže 
stačí počkat ještě dva, tři roky a MAME pro-
hlásí budovu za nezpůsobilou a hasičárnu 
zavře. Pak už bude stačit jen postavit plot 
ke knihovně a počkat až méně přizpůsobiví 
zvědavci hasičárnu vybydlí. A takovéto sna-
hy již tady byly. Při zvěstech, že by v hasi-
čárně mohla být „viet namská“ tržnice, par-
koviště nebo něco podobně nedůstojného, 
je nám smutno. A vůbec se nedivím zaslou-
žilým hasičům a starším členům a pamět-

Dobrý den, vážení zastupitelé města 
a obyvatelé Moravských Budějovic.

Jmenuji se Vladimír Růžička a ještě do le-
tošní valné hromady jsem starosta Sboru 
dobrovolných hasičů v Mor. Budějovicích. 
Zdůrazňuji, že Sboru dobrovolných hasičů. 
Protože v Mor. Budějovicích jsou trojí hasiči. 
Zastupitelům je rozdíl mezi námi určitě jas-
ný, ale pro občany bych jen stručně osvětlil 
– viz celý článek na www.sdhmb.cz.

Dole na nové hasičárně na Jemnické uli-
ci má základnu HZS - Hasičský záchranný 
sbor Kraje Vysočina, územní odbor Třebíč, 
stanice Mor. Budějovice – jednoduše profe-
sionální hasiči. Na nové hasičárně sídlí také 
v nadsázce „městští hasiči“. Výjezdová jed-
notka města. Tuto jednotku musí dle záko-
na zřizovat obec – město. Jako třetí hasiči 
jsou ve městě členové Sboru dobrovolných 
hasičů Moravské Budějovice - SDH. Toto je 
občanské sdružení, které zůstalo na staré 
hasičárně - Tyršova ulice. Z tohoto sdružení 
vznikla výjezdová jednotka města a v minu-
losti i všichni profesionální hasiči v Morav-
ských Budějovicích.

Naše SDH mělo letos výročí 145 let 
od svého založení. Spolková místnost 
sboru začínala v hostinci Hynka Mottla. 
Na podzim roku 1899 postavila obec za po-
moci spořitelny hasičské skladiště. Hasiči 
se kaž dé pondělí (a to je tradice dodnes) 
scházeli a chodili sem na cvičení. V roce 
1931 byla ke skladišti přistavěna sborovna. 
V roce 1949 se započalo s přístavbou stani-
ce a 23. 9. 1950 byla otevřena. Významným 
rokem v historii požární ochrany ve městě je 
rok 1971. Od tohoto roku mají Mor. Budějovi-
ce hasiče z povolání. Toto si vyžádalo opět 

níkům, když slyší o veřejných WC, že jsou 
z toho rozčarovaní. Tato budova, i když není 
v nejlepším technickém stavu, si zaslouží 
lepší osud.

Už se nám začalo blýskat na lepší časy. 
V plánu byla rekonstrukce staré hasičárny. 
Bohužel se znovu dozvídáme, že z rekon-
strukce asi nic nebude. Existuje záměr 
na vytvoření spolkového domu. Ale jak 
mají spolky v takovémto domě fungovat, 
když není technicky způsobilý? Jak si mají 
představit působení v takovémto domě? Co 
by to pro ně obnášelo? Kolik by je to stá-
lo? Anebo jaké by to pro ně mělo výhody? 
A odkdy by mohly v tomto domě pracovat?

A co třeba městská knihovna? Už nyní 
celkem dobře spolupracujeme. Paní knihov-
nice by si určitě uměly představit v přízemí 
– v garážích – novou čítárnu. A možná by 
se otevřel i prostor pro bezbariérový přístup 
nebo výtah do patra. A našly by se i potřeb-
né skladovací prostory, ať už na dvoře nebo 
v bývalé služebně. Takovéto využití by bylo 
pro naši starou hasičárnu určitě důstojnější 
než WC a parkování.

Budova staré hasičárny je městský ob-
jekt. Myslím si, že každý dobrý hospodář 
by měl dbát o svůj majetek. A poměrně vý-
razná budova v „obchodním centru“ města 
by měla být pro město zajímavá. Uvědomuji 
si, že peněz není nikdy přebytek a ve měs-
tě existuje spousta potřebných investic. Ale 
i přesto zkuste prosím znovu zapřemýšlet 
nad její opravou.

Ing. Vladimír Růžička, 
starosta SDH Moravské Budějovice
Nezkrácenou verzi tohoto příspěvku na-

jdete na www.sdhmb.cz.

Skautský 28. říjen
Státní svátek Den vzniku samostatného československého státu si moravskobu-

dějovičtí skauti připomněli na třech různých místech. V Jaroměřicích nad Rokytnou 
na místním hřbitově položili naši zástupci květiny k pomníku padlých v 1. světové 
válce a společně si zazpívali státní hymnu. V Moravských Budějovicích jsme květiny 
přinesli k pomníku neznámého vojína na zdejším hřbitově a pak jsme se spolu se 
zástupci našeho města zúčastnili i pietního setkání u Památníku věčné slávy. V De-
šově pak místní skauti z našeho střediska položili kytici k památníku T. G. M. na ná-
vsi a připravili si pro místní obyvatele zajímavou připomínkovou akci, o které se více 
dočtete na straně 13.     Jiří Outulný

Odložte mobil v knihovně
Zamyslete se, kolik „drobného elekt-

ra“ používáte každý den? Až doslouží, je 
potřeba ho správně zlikvidovat a umožnit 
tak jeho odbornou recyklaci. Elektrické 
a elektronické přístroje totiž obsahují vel-
ké množství různých materiálů, které se 
recyklací vrací zpět do oběhu a není je 
pak potřeba nově vyrábět a těžit. Každý 
mobilní telefon obsahuje mimo jiné 16 % 
keramiky, 15 % mědi, 3 % železa, 0,9 % 
zinku, niklu, stříbra.

Pomozte nám vrátit část těchto surovin 
do oběhu. Možná při předvánočním úklidu 
najdete vysloužilý mobilní telefon. Dones-
te ho do 11. prosince k nám do knihovny. 
Naše knihovna se připojila k výzvě firmy 
Asekol, která pro veřejné knihovny pořádá 
soutěž o největší počet nasbíraných mo-
bilních telefonů. Knihovna, která vybere 
nejvíce mobilů, získá částku 20 000 Kč. 
Tím, že odevzdáte vysloužilý mobilní te-
lefon u nás, se zúčastníte losování o po-
ukázku na knihy v hodnotě 2 500 Kč. 
Vyhodnocení a předání výher proběhne 
do vánočních svátků. Takže proč si nena-
dělit předvánoční dárek? Pomůžete nám? 
Děkujeme.

Městská knihovna 
Moravské Budějovice 

Dobrovolní hasiči v Moravských Budějovicích byli, jsou a snad nadále budou
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dokončení na str. 12

Ahoj. Jmenuji se Kamilka Jurková, 
je mi 11 let a jsem z Jaroměřic nad Ro-
kytnou. První měsíce po narození jsem 
krásně prospívala, až kolem 4. měsíce 
přišly první záchvaty. Jezdila jsem z jed-
né nemocnice do druhé, kde jsem se 
kolem 1. roku dozvěděla svoji diagnózu 
– mitochondriální encefalopatie, těžká 
mentální retardace, epilepsie, porucha 
růstu a další… Mitochondrie jsou buňky, 
které roznášejí po těle energii, aby se 
člověk mohl pohybovat, sedět, chodit, 
dýchat, polykat. Ty moje nefungují tak, 
jak by měly, a proto nemohu chodit, jen 
ležím. Jakékoli nemoci spojené se sva-
ly by pro mě mohly mít fatální následky. 
Navzdory všemu jsem veselá holčička, 
kterou vše zajímá, a mám ráda lidi kolem 
sebe. Jediné, co mi pomáhá, jsou finanč-

v plném proudu a budeme moc rádi, když 
si do naší kavárny najdete cestu a zahře-
jete se něčím dobrým. Nás zase bude 
hřát, že jsme společně s vámi pomohli 
dalšímu dítěti, které to v životě nemá vů-
bec jednoduché.

Slovy maminky – život se nám úplně 
obrátil, ale nevzdáváme se! Každý den je 
pro nás důležitý a snažíme se ze všech 
sil ho Kamilce zpříjemnit. Její úsměv nás 
žene dál. Je to naše bojovnice!

Lucie Škodová

S obrovským zájmem veřejnosti se 
ve středu 6. listopadu setkalo promítání 
historických fotografií Moravských Bu-
dějovic s komentářem Františka Lustiga. 
Budivoj doslova praskal ve švech, a tak se 
zřejmě další díl této prezentace v příštím 
roce přesune do velkého sálu Beedy.

Foto: Luboš Janoušek

Stalo se již dobrou tradicí, že v před-
večer zahájení Císařského posvícení se 
v moravskobudějovických zámeckých 
konírnách koná vernisáž výstavy, na kte-
ré se prezentují některé obce sdružené 
v Moravskobudějovickém mikroregionu. 
Bylo tomu tak i letos v pátek 18. října, když 
úderem 17. hodiny vernisáž výstavy za-
hájila předsedkyně tohoto dobrovolného 
svazku obcí a místostarostka Moravských 
Budějovic Jana Kiesewetterová.

Ve svém úvodním proslovu zdůraznila 
dlouholetou tradici této výstavy s tím, že 
v letošním roce se koná již popatnácté. 
Připomněla řadu společných nebo indi-
viduálních akcí, které v době od loňské 
výstavy v obcích proběhly. „Neodmysli-
telnou akcí mikroregionu je soutěž dětí 
s názvem Obec našim dětem, kterou ten-
tokrát uspořádala Litohoř, za což organi-
zátorům srdečně děkuji. Naopak novou 
akcí je Festival ve znamení piva, jehož 
premiérový ročník se velice vydařil, vždyť 

Coffee to Help pro Kamilku
ně nákladné rehabilitace, které probíhají 
několikrát do roka.

A právě na tyto rehabilitace bychom 
Kamilce rádi vydělali peníze v dalším roč-
níku naší předvánoční skautské kavárny 
Coffee to Help. Samotná akce proběhne 
od 12. do 15. prosince (čtvrtek – neděle) 
ve skautské klubovně v Moravských Bu-
dějovicích, otevírací doba 11.00–19.00 h. 
Těšit se můžete na nejrůznější doma 
pečené dobroty, speciality dne, kávu, 
horkou čokoládu, cappuccino, příjemnou 
obsluhu i prostředí. Nebudou chybět i ru-
kodělné výrobky na prodej (pletené če-
pice, šály, ponožky, nákupní tašky, mý-
dla, náušnice, vánoční svícny a mnoho 
dalšího). Doprovodnou akcí ke kavárně 
bude i letos prodej svařáku na náměstí 
v průchodu do muzea. Přípravy už jsou 

Výstava mikroregionu a křest kalendáře

Předsedkyně mikroregionu Jana Kiesewetterová a plk. Martin Svoboda. Foto: Luboš Janoušek
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jeho výtěžek činil bezmála 49 tisíc korun,“ 
řekla mimo jiné Jana Kiesewetterová, kte-
rá poté přivítala mezi hosty paní Štěpán-
kovou z Jackova, která v mládí pomáhala 
partyzánům, paní Kopcovou z Domamile 
– dceru Boženy Kopcové, držitelky nej-
vyššího vojenského ocenění pro civilisty 

Nejinak tomu bylo i letos v neděli 27. 
října. Po položení věnce u pomníku násle-
doval projev připomínající tento význam-
ný den v dějinách našeho státu, kde mimo 
jiné zaznělo: „28. října 1918 vznikl demo-
kratický stát, který se během několika let 
stal jednou z nejvyspělejších zemí v Evro-
pě. Dnešní Česká republika a Slovensko 
jsou jeho pokračovateli. Tuto oslavu tedy 
lze vnímat i jako poděkování všem, kteří 
se o vznik Československa zasloužili: Ma-
sarykovi, Benešovi, Štefánikovi, Rašínovi 
či Švehlovi, ale i téměř 200 tisícům obě-
tí z řad příslušníků našeho národa. Mezi 
nimi byli i martínkovští muži, jejichž jména 
jsou na tomto pomníku a jimž jsme spo-
lečně vzdali hold položením věnce. V naší 
zemi patrně neexistuje obec, která by ne-
byla poznamenána krutostí první světo-
vé války, která by nezaznamenala ztráty 
v řadách svých tehdejších občanů. I sta-
tečnost těchto mužů, kteří z části odmítali 
bojovat za nenáviděnou monarchii a pře-
bíhali k nepřátelům, a tak začaly vznikat 
legionářské jednotky, dopomohla k rozpa-
du Rakouska – Uherska. Nezapomínejme 
prosím na skutečnost, že bez těchto hr-
dinů by náš stát tak, jak jej známe dnes, 
patrně neexistoval. Zítřejší svátek tedy 
berme jako oslavu všech, kteří šli za svým 
cílem samostatnosti, kteří položili základy 

nového státu a započali novou cestu na-
šich národů, po které my dnes kráčíme 
dál. Před 101 lety vznikla moderní repub-
lika, jejíž občané mohli být právem hrdi 
na svoji příslušnost k národům Čechů, 

Moravanů, Slováků. Po letech útisku byli 
občany svobodného státu a každý z nich 
tu více, tu méně přispíval k novému kul-
turnímu, hospodářskému či politickému 
vzestupu Československa.“

Po chvíli ticha na uctění památky pad-
lých v první světové válce byla slavnost 
ukončena tóny státní hymny.

Josef Pléha, starosta obce

V kulturním programu vernisáže vystoupili žáci 
Základní umělecké školy Mor. Budějovice. 
Foto: Luboš Janoušek

Výstava mikroregionu...

Po jeho krátkém proslovu přišel na řadu 
křest stolního kalendáře mikroregionu 
na rok 2020, jehož se spolu s Janou Kie-
sewetterovou ujali její předchůdce na po-
stu předsedy mikroregionu Jan Kocáb 
a spoluautor kalendáře Luboš Janoušek.

Na výstavě, která v zámeckých konír-

nách trvala až do pátku 25. října, se pre-
zentovaly Babice, Častohostice, Dešov, 
Domamil, Jakubov, Láz, Lesná, Lukov, 
Martínkov, Meziříčko, Moravské Budějovi-
ce, Nové Syrovice a Vícenice.

-jek-

Křest kalendáře: zleva Jan Kocáb, Jana Kiesewetterová, Luboš Janoušek. 
Foto: František Hruška

a plk. gšt. Martina Svobodu, ředitele Vo-
jenské nemocnice Olomouc a autora vý-
stavy Spelter Partyzánská skupina Lenka 
– Jih, která byla součástí letošní prezen-
tace obcí Moravskobudějovického mikro-
regionu v zámeckých konírnách.

dokončení ze str. 11

Martínkovská oslava vzniku Československa
Stalo se již tradicí, že se v předvečer výročí vzniku samostatného Českoslo-

venska v Martínkově sejdou občané všeho věku, děti, mládež i dospělí, hasiči 
v uniformách a představitelé obce na lampionovém průvodu. Ten začíná u budo-
vy obecního úřadu a kroky všech směřují k pomníku padlým v I. světové válce.
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V pondělí 28. října se sešli občané 
Lukova u místní základní školy, aby 
společně oslavili 101. výročí vzniku 
republiky. Hasiči s myslivci společně 
položili věnce k památníku padlých v 1. 
světové válce a u pamětní desky obě-
tem komunistických represí. Poté ná-
sledovala státní hymna a projev pana 
starosty. Celou slavnost ukončilo malé 
pohoštění a slavnostní ohňostroj.    
Foto: Lubomír Prokeš

Dešovští skauti z moravskobudějovického střediska společně s obecním 
úřadem připravili pro místní jedinečnou možnost, při níž se mohli seznámit 
s osudy padlých Dešováků z první světové války a s těmi, co se přidali k česko-
slovenským legiím. Od 27. do 28. října měli místní občané možnost obejít kon-
krétní domy spojené s životem těchto mužů a na cedulkách si přečíst, z jakých 
poměrů pocházeli, čím se živili, kam narukovali nebo kde se přihlásili k legiím. 
Celkem se jednalo o 39 stanovišť. Ještě před akcí si zájemci mohli vyzvednout 
mapu s čísly popisnými buď v místním obchodě, nebo si ji stáhnout na obec-
ních stránkách.

Celá akce získala u veřejnosti velký ohlas. I přes nevlídné počasí bylo možno 
potkat řadu místních i přespolních obyvatel, jak se zaujetím pročítají sto let 
staré osudy.      Petr Beránek

Závěr měsíce října přinesl krásné, sko-
ro až letní počasí. Mnozí jej využili k pro-
cházkám, pozdnímu opékání špekáčků 
nebo práci na zahradách. V Jackově se 
poslední sluncem zalité a především tep-
lé dny tohoto roku nesly ve znamení zve-
lebování prostoru ke společnému životu. 
Patrně největší úsilí bylo věnováno vysá-
zení živého plotu z ovocných keřů. To jistě 
nejvíce ocení ti nejmenší, kteří si zde bu-
dou moci hrát a v neposlední řadě ochut-
nat zdravé ovoce. Nejen vedení obce si 
od tohoto kroku zároveň slibuje větší bez-
pečnost, živý plot by totiž měl eliminovat 
možnost, že by se některé z dětí dostalo 
na frekventovanou silnici, která Jackovem 
vede.

Příjemným překvapením pak byla hoj-
ná účast místních obyvatel. Téměř každý 
přiložil ruku k dílu, takže práce utíkala 
mílovými kroky. Nutno podotknout, že 

se přitom o první z mnoha kroků, jakými 
hodláme všem našim občanům udělat 
radost a zpříjemnit náš společný život. Ty 
další budou brzy následovat.

I v hektických časech je však důležité 
myslet na zábavu a odreagování. Právě 
proto jsme uspořádali lampionový prů-
vod, který kvitovali zejména ti nejmenší. 
O dobrou náladu nebyla nouze, takže 
jsme si ho všichni užili.

Pavel Mandát

Netradiční připomínka padlých a legionářů

Hektický závěr října

velkou zásluhu na realizaci nového živé-
ho plotu má rovněž místní mládež, také 
ta pomohla významnou měrou. Nebyla to 
však jediná oblast, na které se v Jackově 
zapracovalo. Obec se po letech dočkala 
nových laviček. Ty staré byly již v dezolát-
ním stavu a více nežli k odpočinku mohly 
spíše sloužit jako zdroj různých zranění. 
Proto se jackovské vedení ve spolupráci 
s občany rozhodlo zakročit a lavičky opra-
vit, popřípadě postavit úplně nové. Jedná 
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V neděli 10. listopadu proběhl křest pu-
blikace o významném jakubovském rodá-
kovi monsignoru Matěji Kabelkovi. Knihu 
pokřtila bývalá dlouholetá ředitelka místní 
základní školy paní Vlasta Majorová, au-
torka Eva Šrámková a realizátor projektu 
starosta Miroslav Kabelka. Vydání knihy 
předcházela v létě o pouti 
výstava v monsignorově vile 
- místní faře.

V knize byly použity histo-
rické dokumenty, fotografie 
a další zajímavé materiály, 
které se podařilo na výsta-
vu nashromáždit. Jsou to 
například vysvědčení z Bis-
kupského alumnátu v Brně, 
dokumentace týkající se 
fary, vypořádání pozůsta-
losti nebo staré pohledy 
a fotografie. Za zmínku stojí 
i rodokmen, který je v knize 
zpracován. Vznikl tak uce-
lený materiál, který čtenáře 
provede monsignorovým 
zajímavým životem, jehož 
část prožil i daleko od rodné 

vesnice ve službách rakousko-uherského 
vojska. Láska k rodné vsi ho však přivedla 
zpět do Jakubova, kde byl jako penzista 
velmi aktivní v různých oblastech a zane-
chal po sobě nesmazatelnou stopu. Pro ty, 
kdo si knihu nestihli objednat, bude k za-
půjčení v místní knihovně.

V předvečer státního svátku jsme si 
také v Jakubově připomněli 101. výročí 
založení Československa. V 19 hodin 
se před obecním úřadem sešlo asi 150 
jakubovských občanů. Poté se v rukou 
dětí rozsvítily desítky lampionů a slav-
nostní průvod se vydal obcí. V čele 
nesli zastupitelé obce věnce. Průvod se 
zastavil uprostřed návsi před pomníky 
padlých válečných hrdinů, kteří bojo-
vali v obou světových válkách za naši 
svobodu. Na jejich počest byly polože-

stálo za to. Proto právem patří panu Ho-
tařovi poděkování za ochotu a obětavost 
udělat něco pro nás ostatní.

Ve večerních hodinách pak v kultur-
ním domě proběhla posvícenská zábava 
s hudbou a tancem, kterou, jak jinak, po-
řádal sbor místních dobrovolných hasičů 
ve spolupráci s obcí Zvěrkovice. I jim 
patří dík. Závěrem pak nezbývá říci nic 
jiného, než že posvícení bylo po všech 
stránkách vydařené.

Text a foto: Libor Nečesal

V Jakubově mají nové knihy
Druhá knižní novinka je vzpomínkou 

na letošní pouť, kdy proběhlo slavnostní 
požehnání hasičského auta. Fotopublika-
ce nese název Žehnání nového hasičské-
ho auta a je plná fotografií z této slavnost-
ní akce, která se konala 28. července. 
Nejen pro členy místního sboru dobrovol-

ných hasičů to byla velká udá-
lost, ke které se rádi vrátí při 
listování touto knihou.

Svou barevnou knihu si 
vydala i mateřská škola. Už 
v minulých letech se tento ná-
pad setkal s velmi pozitivním 
ohlasem od rodičů a prarodičů 
jakubovských dětí. Fotokniha 
zachycuje školní rok plný her, 
vzdělávacích programů, vý-
letů, her a práce na zahradě, 
zajímavých akcí a činností, 
kterými se děti ve školce baví. 
Nejen pro rodiče, ale i pro děti 
to jednou bude krásná vzpo-
mínka na jakubovskou školku.

-oú-

ny věnce a zazněla česká a slovenská 
státní hymna. Starosta obce krátce při-
pomněl historii vzniku Československa. 
Vyvrcholením celého večera byl slav-

OSLAVA VZNIKU ČESKOSLOVENSKA
nostní ohňostroj doprovázený hudbou.

Miroslav Kabelka
Foto: Michal Kabelka

Upozorňujeme přispěvatele, že z technických důvodů 
je uzávěrka příštího vydání zpravodaje 

mimořádně již 8. prosince!

14 prosinec 2019

z mikroregionu

Zasedací místnost Obecního úřadu 
v Nových Syrovicích se v sobotu 19. října 
dopoledne stala svědkem slavnostního 
aktu - zlaté svatby manželů Evy a Stani-
slava Vybíralových. Před 50 lety si své 
ano řekli v Moravských Budějovicích, a to 
přesně 18. 10. 1969. Uvítání se mile ujaly 
děti z místní základní školy svým krátkým 
pásmem. V projevu starosty pak zazněla 
slova poděkování za poctivou a obětavou 
celoživotní práci a za všechno, čím oboha-
tili svoje blízké i celou naši společnost. Ne 
každému se poštěstí dožít se společných 
50 let. A manželům Vybíralovým se toto 
splnilo. Na závěr si společně připili a z ru-
kou starosty obdrželi malý dárek a kytičku 
a proběhl zápis do pamětní knihy. Ještě 
jednou jim přejeme hodně štěstí a hlavně 
zdraví, aby mohli ještě dlouhá léta vycho-
vávat svoje vnoučata a pravnoučata.

Odpoledne téhož dne při příležitosti sy-
rovického posvícení organizuje obec již 
tradičně pochod po Grázlově stezce. Sraz 
účastníků je vždy na hrázi rybníka, odkud 
se pak všichni vydávají směrem na Dešov 
a dále do lesů. Počasí nám tentokrát moc 
nepřálo, mlha a nevlídno byly asi také dů-
vodem celkem malé účasti. Na závěr pro 
všechny byla připravena uzená klobáska, 
která všem přišla vhod.

Nabitý víkend doplnilo tradiční vítání 
dětí v neděli 20. října odpoledne. Do živo-
ta jsme tentokrát přivítali čtyři chlapečky 
a tři holčičky. V plně obsazené zasedací 
místnosti příbuznými se v úvodu rozezně-
ly básničky a písničky žáků z naší školy 
pod vedením paní učitelky Renaty Brych-
tové. Po projevu starosty následoval zá-

pis do pamětní knihy a rodiče obdrželi 
kytičku s drobnými dárky. Nemohlo chy-
bět ani společné foto všech nově naroze-
ných dětí a jejich rodičů. Dětem přejeme, 
ať svým maminkám a tatínkům dělají jen 
samou radost.

Oldřich Svoboda, starosta

Říjnové akce v Nových Syrovicích

Tradiční zvěrkovické posvícení tentokrát netradičně
Podzimní víkend 26.–27. října se 

ve Zvěrkovicích nesl ve znamení oslav 
tradičního posvícení. Podobně jako i v ji-
ných okolních obcích se na návsi usadili 
provozovatelé pouťových atrakcí. Zájem 
o ně byl tentokrát na místní poměry ne-
bývale velký – do not nahrávalo velmi pří-
jemné teplé a slunečné počasí. A čím se 
tedy posvícení vymykalo zažitým zvyklos-
tem? Ochutnávkou rybích specialit. Jeden 
z místních - pan František Hotař - přišel 
s novým nápadem a ten také ve vlastní 
režii zrealizoval. V prostorách kulturního 
domu uspořádal Rybí hody. Od sobotního 
poledne si tak každý mohl přijít ochutnat 
smaženého nebo uzeného kapra a ne-
chyběla ani bohatá příloha. Během celého 
odpoledne se zde potkávali nejen místní 
gurmáni, ale i lidé z okolí. A rozhodně to 



výročí

Vážení spoluobčané, vážení hosté,

každoročně se v  tento den scházíme, aby-

chom si připomněli události 17. listopadu 

1939 a 1989. Dnes se zde scházíme přede-

vším proto, abychom oslavili 30leté výročí 

od svržení totalitního režimu, oslavili třicet 

let demokracie v naší zemi. Sametová revo-

luce odstartovala změny v  naší republice. 

Na  lidech bylo vidět opravdové nadšení 

i odhodlání cosi riskovat a obětovat v zájmu 

nových poměrů.

Zde na  moravskobudějovickém náměstí 

se uskutečnilo první protestní shromáždění 

občanů 23. listopadu 1989, v našem životě 

představovala tato doba největší pozitivní 

politickou událost. Tehdy by mě nenapadlo, 

že i po třiceti letech od Sametové revoluce 

vznikne tak veliká nostalgie po starých ča-

sech, že staré struktury budou ovlivňovat 

v  tak velké míře náš život. A  kurz politiky 

hlásaný Hradem se bude obracet ke Kremlu 

a komunistické Číně.

Podle posledních průzkumů pro organi-

zaci Post Bellum více než třetina občanů ČR 

starších 40 let soudí, že za socialismu bylo 

lépe. Toto zjištění naznačuje, že se tu spous-

ta věcí asi nepovedla, a to představuje rizi-

ko i  pro budoucnost. Pokud zjišťujeme, že 

by se více než třetina lidí nad 40 let vrátila 

do  socialismu, vyplývá z  toho, že svoboda 

a  demokracie není pro tyto lidi hodnotou 

a že nebudou ochotni svobodu a demokra-

cii bránit, když nebudou mít pocit, že je to 

pro ně ekonomicky výhodné. Pro nás, kte-

rým na svobodě záleží, pomohou jen prak-

tické rady na zlepšování života lidí a hlavně 

těch, na něž se dlouho zapomínalo. 

Když Václav Havel v roce 1997 řekl, že má 

společnost blbou náladu - myslel tím, že je 

na křižovatce, propadá deziluzi a přešlapuje 

na místě. Dnes můžeme říct, že naše společ-

nost má náladu hádavou. Vede se perma-

nentní spor o směřování společnosti, hod-

noty a interpretaci minulosti. Jako bychom 

znovu nevěděli kudy kam. Snaha pochopit 

druhého mizí, zvyšuje se vzájemná nevraži-

vost. Prohlubuje se nedůvěra jednoho člo-

věka k druhému. A toto je vidět ve všech po-

stkomunistických zemích. Dá se to vysvětit 

tím, že komunistický režim pracoval s nedů-

věrou jako mocenským nástrojem – rozdělit 

lidi a udržovat je v obavách ze souseda. 

Nedůvěra pak přešla na  další generace 

a nedůvěru posílily i další vlivy, které nás roz-

dělují. Rozděluje nás názor na uprchlíky, Ev-

ropskou unii, NATO, západ, východ, média, 

hlavu státu, premiéra, ekologii a další. Také 

nás rozděluje názor na minulost, na rozdílné 

vzdělání, majetkové postavení, ale skutečně 

nejvíc je to právě vlastní názor, což je v de-

mokracii skutečně paradox, ale mít odlišné 

názory je naprosto standardní. V ČR nastou-

pil populismus, který začal společnost para-

lyzovat - viz prohlášení prezidenta Zemana, 

„že kdo ho nevolil, může maximálně držet 

ústa“.

Dalším vlivem, který se prosadil, je feno-

mén sociálních sítí, které se staly bitevním 

polem, na němž jednotlivé skupiny po sobě 

hází negativní emoce. Když k  tomu připo-

čteme vliv cílených proruských a  pročín-

ských dezinformací, které mají za cíl zajistit, 

aby lidé znejistili a nevěřili ničemu – máme 

zde důvody rozpadu společenské důvěry, 

jejichž projevem je agresivní rozhádanost. 

Ale to, že jsme se dnes sešli, je pozitivní. Je 

ovšem těžké se o pozitivních věcech bavit, 

protože možná ani o  slovech plných dob-

ra, lásky, svobody a  demokracie vlastně 

ani mnozí z  nás nestojí. Zcela se vytratilo 

vyjednávání mezi různými názory respek-

tujícími společné základní hodnoty, jako je 

čest, úcta, empatie, pravda, morálka. Nyní 

se méně vyjednává, více bojuje.

Dá se s tím něco dělat? Ano, dá. Než člo-

věk napíše agresivní a  lživý facebookový 

post, který mu sice zajistí maximálně pot-

lesk ve vlastní skupině, ale jinak jen přileje 

olej do ohně a zvýší míru společenské ne-

důvěry, mohl by se nejdříve sám sebe ze-

ptat, jestli mu stojí za to aktivně rozněcovat 

konfl ikt. Respekt k odlišným názorům – to 

je demokracie. Prezident Masaryk tvrdil, de-

mokracie je diskuse.

Dnes se lidé musí umět probrat obrov-

ským množstvím informací a většina popu-

lace na to rezignovala – je pro ně jednodušší 

uchýlit se k jednotlivým receptům populis-

tů. Donedávna měly elity společnosti zá-

sadní vliv na politickou debatu a pomáhaly 

tak veřejnosti pochopit důležitost demo-

kratických hodnot. Teď se to změnilo. Kvůli 

sociálním sítím nebere část společnosti elity 

vážně.

Každý může získat publikum a  je jedno, 

že zveřejňuje nesmysly, lži, zášť a nenávist. 

A ty se nedaří rychle vyvracet, protože lidé 

žijí ve svých bublinách a zprávy berou vět-

šinou raději ze sociálních sítí a soukromých 

médií, než ze seriózních veřejnoprávních 

(ČT, Český rozhlas). Toho využívají populis-

té, kteří bubliny a  falešné zprávy vytvářejí. 

Populisté to mají dnes snadné – stačí jen 

lidem tvrdit  - zapomeňte na politickou ko-

rektnost! Vrhněte se na  ty, kteří nespadají 

k vašemu kmeni. Na rozdíl od demokracie, 

která na nás klade spoustu nároků, jakými 

jsou tolerance či schopnost kompromisů. 

Dnes je rovněž hříchem být úspěšný. 

Největším hříchem je vůbec něco pro spo-

lečnost dělat, o  čemž vím své. Vůbec se 

nedivím, že do politiky se nehrnou úspěšní 

a schopní lidé, protože jim nestojí za to být 

haněni a špiněni jenom proto, že se o něco 

snaží. Tím spíše se pak nesmíme divit, že 

otěží se chopí lidé, kteří mají jasný cíl a zá-

měr, názor většiny společnosti je jim v pod-

statě lhostejný. Chtějí prostě svoji moc.

Zdá se, že v demokracii nestačí jen věřit 

a zvítězit nad totalitou, ale že se demokracie 

musí střežit, že se demokracii musíme všich-

ni stále učit. Je potřeba si uvědomit, že v de-

mokratickém státě máme všichni stejnou 

zodpovědnost, že volíme sami a  za  sebe. 

Žijeme ve svobodě, kdy nemusíme pro ka-

riéru zrazovat své svědomí a  přátele. To je 

obrovská hodnota a závazek.

A  protože jsem celoživotní optimista, 

tak nám všem do  dalších svobodných let 

přeji, abychom nadále mohli samostatně 

a svobodně jednat a svobodně volit! Jenom 

na nás záleží, jak se nám v České republice 

i tady v Moravských Budějovicích bude žít. 

Nedokonalá demokracie je totiž vždy mili-

onkrát lepší než totalita.

Děkuji za pozornost.

Listopad 2019 v Moravských Budějovicích
Z projevu starosty Vlastimila Bařinky u Památníku věčné slávy
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Listopad 2019 v Moravských Budějovicích

Zvonění klíčů ukončilo studentský happening Gymnázia a SOŠ Moravské Budějovice.  Foto: archiv školy.

Z vernisáže výstavy Cesta svobody aneb Listopad 89 našima očima, která proběhla v sále Budivoj MKS Beseda v pátek 15. listopadu.

K  třicátému výročí 
listopadových událos-
tí roku 1989 se také 
v Moravských Budějo-
vicích konala celá řada 
akcí. Dvoustranu jako 
malé ohlédnutí za vět-
šinou z  nich připravili 
L. Janoušek a P. Čírtek.

O den později uspořádala ve velkém sále MKS Beseda Základní umělecká škola Moravské Budějovice Sametový koncert.

Hlavní oslava 30. výročí začala velkým lampionovým průvodem. Poté pokračovala vystoupením speciálně vytvořeného hudebního seskupení.

Nechyběli ani dva z hlavních protagonistů revolučních dnů roku 1989 v Moravských Budějovicích: Miroslav Wolf (vpravo) a Arnošt Vidourek.

16 prosinec 2019
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V Želetavě 
řádila strašidla

Celkem 28 strašidel číhalo 
ve skrytu noci na malé i velké 
odvážlivce, kteří se 12. října vy-
dali na již čtvrtou strašidelnou 
cestu odvahy. U startu před 
hasičárnou dostaly děti svítící 
náramek a kouzelný lektvar – to 
aby se nebály a kurážně se vy-
daly vstříc číhajícím strašidlům. 
Nejprve potkaly dobrou vílu 
a vzápětí dvě celkem dobrácké 
čarodějnice. Pak už ale veškerá 
legrace skončila, neboť je vy-
děsila podivná kráska a úděs-
né zvíře a tříhlavý duch. Hrůzu naháněli 
i dva krvelační řezníci, čtyři pekelníci 
a hejkal s trubkou. Husí kůži měl jistě ten, 
kdo v přítmí potkal slepou dívku s bílýma 
očima a sedm jeptišek. Než odvážlivci 
dorazili do cíle, museli ještě projít spoře 
ozářenou cestou kolem zákeřných Joke-
rů, loupežníka s mačetou, lesem duchů 
a také uniknout ze spárů lekače, který 
číhal pod mostem.

Drakiáda
Fotbalové hřiště v Nových Syrovicích 

v neděli 27. října odpoledne patřilo dětem. 
Pro pouštění draků nemusí být jen stu-
dený a silný vítr, jak tomu bývalo minulé 
roky, ale i neskutečně krásné, slunečné 
až letní počasí. Všem přítomným drakům 
se i v tak klidném počasí podařilo vzlét-
nout, ale pak je na obloze nebylo ani vi-
dět, jak byly vysoko. Akce se zúčastnilo 
rekordních 22 draků a díky krásnému po-
časí i velmi mnoho diváků z řad rodinných 
příslušníků. Samozřejmě byl ohodnocen 
nejvýše letící drak, jehož majitelka Terez-
ka Heřmánková si za něj odnesla krásnou 
cenu. Dalšími dvěma úspěšnými byli sou-
rozenci Nela a Daniel Tomšíkovi. Sladkou 
odměnu ale obdržely děti všechny.

Oldřich Svoboda, starosta

Revitalizace domamilského rybníka
V říjnu byla zdárně do-

končena a v listopadu pak 
zkolaudována další z větších 
investičních akcí obce Doma-
mil, a to rekonstrukce rybníka 
na p. č. 106 v k. ú. Domamil. 
Konkrétně stavba obsahova-
la odbahnění, úpravu břeho-
vých částí, kdy byly odstra-
něny staré betonové panely 
a nové hráze byly zhotoveny 
z přírodního kamene, byla 
vybudována spodní výpusť 
s novým požerákem, vytvořila 
se litorální zóna v zadní partii 
rybníka, v okolí vodní plochy 
došlo k úpravě a výsadbě 
zeleně. Součástí stavby bylo 
i zbudování nového chodníku 

z kamenné dlažby, který tuto 
stavbu vhodně doplnil a pro-
pojil přístup pro pěší od Rokyt-
ky na komunikaci k hasičské 
zbrojnici a základní škole. Re-
konstrukcí došlo ke zlepšení 
vzhledu návsi a dokončení další 
etapy proměny obce (rekon-
strukce návsi, kostela, hasičské 
zbrojnice). Na celou akci zís-
kala obec dotaci ve výši 80 % 
z uznatelných nákladů z Minis-
terstva zemědělství ČR z pro-
gramu Podpora opatření na ryb-
nících a malých vodních nádrží 
ch ve vlastnictví obcí. Lze si je-
nom přát, aby zmiňovaná stav-
ba dobře sloužila svému účelu.

Radek Menčík

Již tradičně byl cíl strašidelné stezky 
ve stylově vyzdobeném místním kulturním 
domě. Kdo to cestou nevzdal, na toho če-
kalo příjemné občerstvení, které připravily 
ženy ze Sokola. Děti zde vyplnily krátký 
dotazník o dnešní cestě a za odměnu do-
staly perníkovou medaili.

Věhlas zdejších strašidelných cest již 
zřejmě překonal hranice městyse, neboť 
v letošním roce opět vzrostl počet dětí 

i dospělých, kteří se občas rádi bojí. Cel-
kem cca 140 dětí a přibližně stejný počet 
dospělých se letos v říjnu v Želetavě vy-
dalo na strašidelnou cestu, což už pro po-
řadatele z TJ Sokol a SDH Želetava hra-
ničí s únosností. Přesto i oni si strašení 
náramně užívají a už teď plánují a vymýš-
lejí originální masky a dekorace na příští 
rok.

Olga Nováková
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V pátek 1. listopadu pořádaly mamin-
ky společně s obecním úřadem prv-
ní akci s dýní. Začátek byl v 16 hodin 
v místní klubovně, kde děti za pomocí 
rodičů vyřezávaly dýně. Po setmění 
nastal lucerničkový průvod po vsi, kte-
rý byl oživený různými hádankami pro 
děti. Poté jsme se sešli opět v klubovně, 
kde už na nás čekalo občerstvení, kte-
ré připravily maminky ze vsi, za což jim 
patří velké poděkování. Nebylo to totiž 
jen tak ledajaké občerstvení, neboť bylo 
připraveno z dýně. Ochutnat jsme mohli 
polévku, buchty, koláče, bramboráčky, 
jednohubky a spoustu dalšího. Pro děti 
byly připraveny různé hry, jako třeba há-
danky, IQ-testy, malování nejen na pa-
pír, ale i na zeď. Akce byla zakončena 
stezkou odvahy, na kterou si troufl i jen 
opravdoví odvážlivci. Dýňovou stezku 
považujeme za vydařenou a všem, kteří 
se na ní nějak podíleli, děkujeme.

Těšíme se na vás v prosinci na dal-
ších akcích – Mikulášská nadílka, Štěd-

rý den, Vánoční výšlap, 
bruslení a ukončení 
starého roku.

Petra Dubská

Společné bruslení

Dýňová stezka v Lázu s lucerničkovým průvodem

tohostice se rozhodl podpořit nejen své 
členy, ale všechny občany obce a uspo-
řádal několik termínů společného brus-
lení na zimním stadionu v Moravských 
Budějovicích. O první společné bruslení 
26. října byl obrovský zájem. Častohos-
tice mají v současné době 189 obyva-
tel, bruslení se zúčastnilo 42 příznivců 
bruslení, od nejmladších tříletých dětí až 
po lidi v seniorském věku. Další termín 9. 
listopadu byl neméně obsazen. Společné 
akce na malých obcích mají velkou důle-
žitost, podporují nejen zdraví občanů, ale 
i vzájemnou sounáležitost, která se po-
malu z našich měst a obcí vytrácí.

-mav-

Venkovní teplota dosahuje 18 stupňů 
Celsia, sluníčko svítí, nikdo si nechce při-
znat, že léto má své dny sečteny. Bohu-
žel je tomu tak, krásně zbarvené stromy 

nás na to upozorňují. Nezbývá než letní ak-
tivity vyměnit za zimní. To, že je sport a po-
hyb důležitou součástí zdravého životního 
stylu, si všichni uvědomujeme. SDH Čas-
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Petra Černá a starosta Lesonic Zbyněk 
Nejezchleb.

Žáci Základní školy a mateřské školy 
Lesonice doplnili příjemnou atmosféru 
večera svým pěkným hudebním vystou-
pením.

A pak už se všichni dobře bavili při spo-
lečné večeři, výtečném řízku a bramboro-
vém salátu z čáslavické kuchyně, ochut-
návali domácí zákusky a frgále nebo 
tancovali za doprovodu hudebního dua 
„Ona a On“.

-ves-

V červnu letošního roku začala v Ja-
kubově výstavba splaškové kanalizace 
a vodovodu. Voda bude přivedena z vo-
dojemu sv. Vít samospádem a rozvede-
na do všech částí obce. Splašky z celé 
obce budou tlakovou kanalizací vedeny 
přes Litohoř na čistírnu odpadních vod 
do Moravských Budějovic. Investorem 
obou akcí je svazek obcí VODOVODY 
a KANALIZACE Třebíč. Celkové náklady 
na vodovod byly vysoutěženy za 34 mil. 
Kč a na kanalizaci za 61 mil. Kč. Spolu-
účast obce je zatím vyčíslena na 24,5 
mil. Kč. V případě přiznání dotace z Kra-
je Vysočina bude o 10 mil. Kč nižší. 
Do začátku listopadu rozkopaly bagry 

Již potřinácté hostily moravskobudějo-
vické konírny výstavu, na které prezen-
tovali své snímky fotonadšenci z Morav-
ských Budějovic a blízkého okolí. Výstavy 
fotofandů se letos zúčastnilo patnáct au-
torů: Tibor Andrejkovič, Antonín Antl, Len-
ka Bastlová, Luboš Janoušek, Lenka 
Jarolímová, Filip Major, Šárka Majorová, 
Marcela Marečková, Karla Nixová, Miro-
slav Skalický, Jan Švanda, Jan Švaříček, 
Stanislav Vybíral, Aneta Žákovská a jako 
host František Hruška.

Vernisáž tradiční akce proběhla za vel-
ké účasti veřejnosti v pátek 8. listopadu. 
Úvodního slova se jako obvykle ujala 
Drahomíra Brzobohatá, která si pro tuto 
příležitost opět připravila zcela nový 
a originální proslov. Přivítala návštěvníky 
i vystavující fotografy, představila kuráto-

ra výstavy Pavla Čírtka a připomněla, že 
díky dostupné a vyspělé technice může 
slušnou fotku udělat v podstatě každý. 
„Jde o to, nezapadnout do průměru, ale 
vytvářet fotografie, které nad ostatní něja-
kým způsobem vyčnívají. A to samozřej-
mě není vůbec jednoduché,“ řekla mimo 
jiné Drahomíra Brzobohatá.

O hudební část programu vernisáže vý-
stavy, která v zámeckých konírnách trvala 
od pátku 8. do neděle 17. listopadu a na-
bídla 206 barevných i černobílých fotogra-
fií rozličných formátů, se postaralo osvěd-
čené kytarové duo „Smeták and Smiďák“.

-jek-
Foto: Pavel Čírtek

Výstavba kanalizace a vodovodu
již asi 1/3 obce a do země 
položily 2 900 metrů ka-
nalizačních rour a 3 400 
metrů vodovodního potrubí 
včetně přivaděče. Kromě 
klasického kopání prová-
dí firma pokládku potrubí 
i protlakem, například pod 
fotbalovým hřištěm nebo 
pod potokem. V říjnu byl 
pokládán vodovodní přiva-
děč od vodojemu a výtlak 
kanalizace. Na tyto práce 
byl přizván speciální pluh, 
který dokáže pokládat potrubí přibližně 
rychlostí chůze bez výkopových prací. 

Předpokládaný termín dokončení všech 
prací je na jaře 2021.

Miroslav Kabelka

Třináctý ročník, patnáct fotografů
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Podzimní čas je tradičním ob-
dobím, kdy se scházejí senioři tří 
spřátelených obcí: Cidliny, Lesonic 
a Babic a k nim náležících Horních 
Lažan a Bolíkovic. Přátelské pose-
zení s hudbou a občerstvením se 
letos uskutečnilo v pátek 18. října 
v Kulturním domě v  Babicích a po-
řadatelskou obcí byla Cidlina.

Zahajovací ceremoniál byl v režii tří 
starostů. Starosta obce Cidlina Libor 
Veselý přítomné přivítal a popřál jim 
hodně dobré zábavy a pohody, dále 
pak přítomné přivítali starostka Babic 

Koncem října proběhly v Mateřské škole 
v Nových Syrovicích dvoudenní projekto-

vu na gymnastických míčích odměnil za-
sloužený potlesk. Pak se ke slovu dostal 
opět starosta obce. Shrnul a připomněl 
všechny akce, které se v Jakubově udály 
během roku a představil spoluobčanům 
nové fotoknihy, které obec vydala a o kte-
rých se dočtete v jiném článku.

Během celého odpoledne byla v zadní 
části kulturního domu k vidění malá vý-
stava. Připomněla historii místní základní 
školy, která letos slavila 60 let od otevření. 
Nechyběly výrobky dětí s podzimní téma-
tikou a fotografie z dění v obci.

Po skončení oficiálního programu si 
všichni návštěvníci poseděli při dobrém 
pohoštění a v přátelské atmosféře živě 
diskutovali se sousedy o nejrůznějších 
tématech. Určitě je velkou inspirací po-
slechnout si nápady a postřehy, co vze-
jdou z těchto setkání. Jsou to vítané tipy, 
na co se v obci zaměřit, co zlepšit nebo 
jak zpříjemnit občanské soužití. Zájem 
seniorů a kladné komentáře jsou pro or-
ganizátory tou největší odměnou. Všem 
přejeme pevné zdraví a za rok zase na vi-
děnou.

Eva Šrámková
Foto: Barbora Kabelková

Podzimní setkání dříve narozených

V Jakubově má svou dlouholetou tradici 
podzimní kulturní akce pro dříve narozené 
spoluobčany. A tak s příchodem podzimu 
jakubovští senioři vždy očekávají i příchod 
pozvánky do své schránky. Letos bylo se-
tkání naplánováno na nedělní odpoledne 

10. listopadu. Úvodního slova se zhostil 
starosta obce Miroslav Kabelka, všechny 
přítomné přivítal a hned dal prostor těm 
nejmenším. Děti z místní mateřské školky 
secvičily pro své prarodiče krásná vystou-
pení. Tanečky, písničky a sportovní sesta-

Keňa
vé dny na téma Keňa. Děti měly možnost 
dozvědět se základní informace o tomto 

východoafrickém státu. Především však 
společně putovaly do tamních hor, kde 
dobrovolnice Hana Heřmánková strávila 
necelé čtyři měsíce. Ta nás provedla tam-
ním sirotčincem se 180 dívkami – Lady 
of Grace. Prostřednictvím fotografií jsme 
viděli, jak tam děti žijí, jak si hrají, co jedí 
a čím se baví. Ke konci projektu se děti 
naučily píseň ve svahilštině, vyzkoušely si 
hru na djembe a ochutnaly kaši ugaly, kte-
rou keňské děti každodenně snídají.

Informace o největším sirotčinci v Keni 
získáte na stránkách www.misiekena.org 
nebo jej můžete na stránkách i finančně 
podpořit.

Hana Heřmánková, DiS.

Obce Cidlina, Lesonice a Babice byly opět spolu
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Kollárovci vyprodali Besedu
V říjnu se k předposvícenskému programu v Moravských 

Budějovicích zařadila i slovenská kapela Kollárovci (na snímku 
Pavla Čírtka). Originální seskupení šesti mladých a nadaných 
hudebníků svým uměním zabavilo a rozveselilo beznadějně 
vyprodaný sál. Jejich temperamentní zpěv a humor vytvořily 
nezapomenutelnou atmosféru, která vykouzlila úsměv, nadšení 
a dobrou náladu nejednomu posluchači, který si chvílemi mohl 
připadat jako na rockovém koncertě. Uskupení návštěvníků to-
hoto koncertu bylo tak různorodé a věkově rozličné, že i to si 
tihle šikovní Slováci mohou připsat jako plus s tím, že se jim daří 
hudbou propojit různé věkové generace.

Lenka Nechvátalová

Koncert folkové legendy s kapelou
Do moravskobudějovického kulturního domu zavítá jeden 

z nejvýznamnějších českých zpěváků a kytaristů, který patří 
mezi stálice folkové hudby, country a trampských písní, Franti-
šek Nedvěd. Společně s kapelou Tie Break vystoupí v pátek 20. 
prosince od 19 hodin ve velkém sále Besedy. Uslyšíte písně jako 
Kočovní herci, Devatenáct, Stánky, Růže z papíru, Skládanka 
a spoustu dalších.

I když nejspíš není třeba tohoto umělce příliš představovat, tak 
alespoň pár slov o jeho hudebním životě: František Nedvěd se 
pohybuje v hudební oblasti již od roku 1974, kdy se svým bratrem 
Janem působil v kapele Brontosauři (původní název Toronto). 
O rok později začali spolupracovat s kapelou Spirituál Kvintet. 
Od roku 1992 hráli bratři ve dvojici spolu. Lidé dodnes vzpomí-
nají na jejich koncert na Strahově, který navštívilo více jak 70 
tisíc posluchačů. Velký strahovský stadion do té doby dokázaly 
zaplnit svými fanoušky jen světové rockové hvězdy jako Rolling 
Stones či Pink Floyd. V roce 1998 vznikla po rozchodu bratří 
Nedvědů kapela Druhé Podání. František z kapely odešel v roce 
2008 a do současné doby ho při koncertech doprovází právě ka-
pela Tie Break. Ta se může pyšnit v tomto žánru známými muzi-
kanty, jimiž jsou Františkův syn Vojta Nedvěd, dále Petr Kocman 
a Milan Plechatý.

Chcete-li si odpočinout od denního shonu a vánočního šílen-
ství, dovolujeme si vás pozvat na večer plný pohody, vlídného 
slova a hlavně večer nabitý nádhernými a všemi známými písně-
mi. Písničkami, které zpívaly celé generace. Koncert si můžete 
zpestřit například sklenkou kvalitního vína a kocháním se krás-
ným prostředím nové Besedy. Příjemný poslech a dobrou náladu 
vám přeje městské kulturní středisko.

Mgr. Nikola Šťastná 

Upozorňujeme přispěvatele, 
že z technických důvodů 

je uzávěrka příštího vydání zpravodaje 
mimořádně již 8. prosince!

inzerce

22. 1.
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Jazz in Duo
Dvacátého třetího října si dali v MKS 

Beseda dostaveníčko milovnící jazzu. 
Důvodem bylo vystoupení dvojice s ná-
zvem JAZZ in DUO, zpěvačky Magdaleny 
„Buky“ Boduly a kytaristy Bartka Czubaka 
z Polska.

Krásný hlas Magdaleny a hbité prsty 
Bartka nás přenesly do domoviny jazzu, 
na jih Ameriky, do New Orleans. Hlasová 
čarodějka Magdalena Bodula se ideál-
ně orientuje v novoorleánském stylu a je 

fascinovaná první dámou jazzu, Ellou Fi-
tzgerald. Na českém turné ji doprovázel 
už výše zmiňovaný mladý a talentovaný 
kytarista Bartek Czubak, pohybující se 
ve své tvorbě na pomezí jazzu, fusion 
a improvizované hudby.

V prostorách sálu Budivoj se nesly snad 
největší jazzové hudební perly, jako Dream 
a little Dream of Me či I Wanna Be Loved 
By You. Posluchači reagovali potleskem 
a poctivě odměnili tuto dvojici po každé 
skladbě. Milovníci jazzu koncert chválili 
a odcházeli s pocitem spokojenosti.

Kristýna Lukášová

Kino ožívá
Po dlouhých letech nečinnosti morav-

skobudějovického kina se konečně podaři-
lo jej znovu otevřít divákům. S pravidelným 
promítáním jsme začali v srpnu hudebním 
trhákem Bohemian Rhapsody. Potěšil 
nás velký zájem diváků, který nás utvrdil 
v přesvědčení, že je možné zavést pravi-
delná promítání. Rozhodli jsme se každý 
měsíc uvést jeden film. Následovala další 
dvě představení, při kterých kino praskalo 
ve švech. Další novinkou je, že od listo-
padu si diváci mohli zakoupit vstupenku 
na své oblíbené místo v předprodeji.

Kromě těchto pravidelných promítání 
jsme prostory kina nabídli i školám. Vhod-
nou příležitostí se ukázaly listopadové 
události, kdy jsme žákům nabídli film Jan 
Palach. Pro velký zájem ze strany škol 
jsme pro ně připravili i vánoční projekce.

Velký zájem diváků nás velmi těší 
a doufáme, že se tak otevírá nová kapitola 
moravskobudějovického kina. Těšíme se 
na vás na některé z příštích projekcí.

Tereza Lojdová, 
TJ Sokol Moravské Budějovice

Vánoce v konírnách
Prodejní výstava vánočních dekorací

Začátek adventu v Moravských Budě-
jovicích je již tradičně spojen s prodej-
ní výstavou vánočních dekorací z dílny 
Květinářství Václava Trojanová. Ta se 
v letošním roce uskuteční ve dnech 4. až 
7. prosince v prostorách zámeckých koní-
ren v pracovních dnech od 9.00 do 18.00 
a v sobotu od 9.00 do 12.00 hod.

Výstava představí nové trendy ve vá-
noční floristice a různé typy interiérových 
a exteriérových dekorací (od originálních 
stolních a závěsných aranžmá přes vánoč-
ní hrnkové rostliny v zajímavých úpravách 
až po pestrou škálu dekorativních vánoč-
ních předmětů a netradičně zdobených 
vánočních stromů). Návštěvníci budou 
mít možnost si vánoční dekorace zakoupit 
nebo si je pod vedením zkušených floris-
tek sami vyrobit.

Výstavu ve středu 4. 12. doprovodí 
od 15.00 do 15.30 hod. adventní zpívání 
mateřské školy Jabula a od 16.00 do 17.00 
hod. tvoření vánočních dekorací.

Ve čtvrtek 5. 12. se od 15.00 do 15.30 
hod. můžete těšit na vystoupení sboru Rů-
žička při ZŠ T. G. Masaryka.

V pátek 6. 12. budete moci od 12.00 
do 18.00 hod. ochutnat vína butikového vi-
nařství Vino Loigi a od 14.30 do 15.00 hod. 
budete moci zhlédnout pásmo s vánoční 
tematikou dramatického kroužku při ZŠ T. 
G. Masaryka.

V sobotu 7. 12. od 10.00 do 11.00 hod. 
proběhne tvoření vánočních dekorací.

Přijďte si užít vánoční atmosféru, odpo-
činout si od předvánočního shonu a od-
nést si „kousek“ Vánoc s sebou. Vždyť Vá-
noce mohou být nejen veselé, ale i krásné.

-kvt-

naprosto skvělá, těžko by se hledala vol-
ná židlička v sále. Hercům patří pochvala 
za jejich výkon. Patricie se proměňova-
la před očima a každou polohu své role 
si vychutnala a opravdu dobře zahrála. 
Po představení se herci ochotně fotili 
s nadšenými diváky a na všech zúčastně-
ných byla vidět spokojenost.

Děkujeme vám, milým návštěvníkům, 
kteří pravidelně chodíte podporovat kultu-
ru v našem městě. Budeme se brzy těšit 
na dalším zábavném večeru.

Mgr. Nikola Šťastná
Foto: Pavel Čírtek

V kulturním středisku Beseda se v úterý 
12. listopadu na jevišti velkého sálu před-
stavila zábavná a inteligentní komedie 
Fantastická žena. Zápletka hry se točila 
kolem seznamu vlastností, které by měla 
mít ideální partnerka. Příběh dvou ka-
marádů ve středním věku, jejichž životy 
pořádně zamíchala tajuplná seznamka 
a doslova fantastická žena, která se jim 
zčistajasna objevovala v bytě. V roli fan-
tastické ženy se představila nádherná 
a velice milá Patricie Solaříková, dnes již 
Pagáčová. Dva kamarády zahráli sympa-
tičtí herci Ondřej Volejník a Jarmil Škvrna. 
Návštěvnost Besedy byla v tento večer 

Magdalena Bodula a Bartek Czubak v Budivoji.    Foto: Luboš Janoušek

Fantastická žena pobavila plný sál
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Lukáš Vaculík, Jan Révai 
a další známé tváře

Penzion Ponorka je francouzská ko-
medie, při které vám rozhodně nezů-
stanou koutky úst viset k zemi a která 
vás bude bavit v Besedě ve středu 11. 
prosince. Komedie nás zavede na jih 
Francie, kde ve vile na pobřeží tráví 
léto filmový režisér se svou milenkou, 
jejíž manžel je věčně nepřítomný ka-
pitán ponorky. Nebezpečí prozrazení 
mileneckého vztahu způsobí, že se 
luxusní vila během okamžiku promění 
v penzion, ve kterém si podávají dveře 
spořiví turisté, opuštěný muž, záletná 
žena s milencem, prostitutka a její kli-
enti, žárlivý manžel a spousta dalších 
nevítaných hostů. Jenom nadlidské 
úsilí záletníka a jeho manželky může 
oběma zachránit manželství. Hrají: Lu-
káš Vaculík, Jan Révai, Roman Štolpa, 
Andrea Traganová, Lenka Lavičková, 
Jana Galinová, Hana Sršňová, Lukáš 
Masár, Jaroslava Zimová, Robert Sto-
důlka, Petr Kozák a Michal Žižka.

Lenka Nechvátalová

Druhou adventní neděli se za zdmi moravskobudějovické Besedy rozezní hlasy a tóny 
gospelového souboru Skyey Gospel, který jste mohli slyšet v adventním čase již loni, 
kdy svým jedinečným koncertem doslova uchvátil všechny posluchače. Je to sbor mla-
dých zpěvaček a zpěváků, které doprovází živá kapela. Gospel zpívají s radostí, láskou 
a nadšením a tohle všechno přenášejí i na své posluchače. Hudba, kterou dělají, má 
krásný příběh, který 
dává sílu, energii a na-
ději, má dobré konce 
a to je přesně ta věc, 
kterou každý potřebuje 
v předvánočním čase 
cítit. Proto vás srdeč-
ně zveme a vyzývá-
me, zanechte spěchu 
a přijďte si dobít bater-
ky za námi do příjemné 
atmosféry, jež v Bese-
dě vždycky panuje.

Lenka Nechvátalová

Ve dnech 14. a 15. listopadu si studenti 
Gymnázia a Střední odborné školy v Mo-
ravských Budějovicích připomněli Meziná-
rodní den studentstva. Místo běžné výuky 
zorganizoval maturitní ročník gymnázia stu-
dentský happening pod záštitou Festivalu 
svobody. Prvotní myšlenkou celého projek-
tu bylo, aby si studenti uvědomili cenu svo-
body a připomněli si význačné osobnosti 
z řad studenstva, které otevřeně vystoupily 
proti totalitním režimům a nastínily tak cestu 
ke svobodné společnosti.

V průběhu prvního projektového dne stu-
denti v místním kině zhlédli film Jan Palach, 
vyslechli přednášku na téma Světová de-
mokracie a největší úspěch sklidila impro-
vizační hra Lidový soud, kterou si připravili 
někteří studenti 2. A a 4. A ve spolupráci se 
Skautským institutem. V areálu školy byly 
nainstalovány tři interaktivní výstavy, ke ka-
ždé z nich byly vždy připraveny pracovní 
aktivity. Studenti se tak seznámili s udá-

lostmi roku 1939, vytvořili si kalendárium 
roku 1989 a prostřednictvím výstavy Stříp-
ky revoluce vyslechli autentická svědectví 
pamětníků.

Celý happening byl zakončen 15. listopa-

Skyey Gospel opět po roce v Besedě

Soubor Skyey Gospel se po roce opět představí v Besedě.   
Foto: Luboš Janoušek

Studentský happening
du shromážděním studentů před budovou 
školy, na kterém zazněl studentský projev, 
a cinkání klíčů bylo symbolickou tečkou 
za příjemnými dvěma dny.

Tím ovšem naše aktivity spojené s výro-
čím Sametové revoluce neskončily. Inicia-
tivu jsme převzali my učitelé. S jejich pří-
pravou jsme začali už na začátku školního 
roku, kdy jsme se zapojili do aktivit orga-
nizace Post Bellum a vytvořili práce a vý-
tvarná díla, která jsou součástí mezinárodní 
výstavy Překonej stěnu smrti. Studenti se 
inspirovali skutečnými příběhy z našeho 
okolí i z databáze historických dokumentů, 
vymýšleli vlastní příběhy a někteří z nich 
dokonce veršovali. Ti, kteří dávají před-
nost výtvarné činnosti, malovali a kreslili. 
Vznikly tak velmi hezké práce, které jsou 
nyní součástí putovní výstavy. Její vernisáž 
proběhla v říjnu v Laa an der Thaya a v sou-
časné době je výstava k vidění v hlavním 
městě našeho jižního souseda, ve Vídni. 

Dne 22. listopadu vystoupili 
naši studenti se svým pří-
spěvkem o výuce moderních 
dějin na naší škole a o tvorbě 
svých prací na mezinárodní 
konferenci v Mikulově. Udá-
lostí, která uzavřela aktivity 
spojené s připomínkou Sa-
metové revoluce, byla be-
seda s Miroslavem Wolfem, 
bývalým pedagogem morav-
skobudějovického gymnázia, 
na téma Listopadové události 
v Moravských Budějovicích.

Všechny akce se zdařily 
a byly důstojným připomenu-

tím významného historického milníku, který 
ovlivnil život každého z nás.

Mgr. Květa Bretšnajdrová, 
Gymnázium a SOŠ Mor. Budějovice

Halloween v Jazykové škole 
Amádeus

Původně americký svátek slavíme již 
mnoho let také v moravskobudějovické 
Jazykové škole Amádeus. Letos akce 
proběhla v rámci výuky angličtinky začát-
kem listopadu.

Na účastníky čekala řada úkolů včetně 
dílniček. Hledali jsme halloweenské deko-
race a pojmenovávali si je anglicky, malo-
vali jsme a zpívali. Děti si ve škole vyrobily 
ducha a strašidelnou lampičku. Při tom 
se naučily nová slovíčka a koledu ,,trick 
or treat“.

V prosinci pro děti chystáme pečení a 
zdobení perníčků a tradiční vánoční be-
sídku, na kterou se už všichni moc těšíme.

Kateřina Schmolzová

vzpomínky

prosinec 2019 25

inzerce

inzerce

Opustili nás:
Otakar Frič 1938 Mor. Budějovice 
Anastázie Cejpková 1936 Častohostice 
Vladimír Průša 1953 Mor. Budějovice 
Marie Čížová 1964 Mor. Budějovice 
Ing. Bohumil Novotný 1928 Mor. Budějovice 
Marie Sapíková 1932 Mor. Budějovice 
Karel Procházka 1946 Mor. Budějovice 
Ing. Karel Čada 1956 Litohoř 
Jan Adam 1941 Mor. Budějovice
Augustin Trnka 1935 Litohoř 
Antonín Vorlíček 1958 Mor. Budějovice 
Zdenek Stojánek 1926 Mor. Budějovice

Zdroj: Pohřební služba Rostislav Musil

Odešla jsi tiše, 
jak si osud přál, 
však v našich 
srdcích žiješ 
stále dál.
Těžké bylo loučení, 
těžší je bez 
Tebe žít,
láska snad 
smrtí nekončí, 

v srdci Tě navždy budeme mít.
Dne 18. prosince 2019 vzpomeneme již 
13. smutné výročí úmrtí naší drahé man-
želky, maminky a babičky, paní 
Marie Holíkové.
Za tichou vzpomínku děkují manžel, dce-
ra a synové s rodinami.

Dne 17. 12. 
uplyne 1 rok, 
kdy nás po těžké 
nemoci opustila
paní 
Jitka Boráňová 
z Moravských 
Budějovic.

S láskou stále vzpomínají manžel a dcery.

Neplačte a nechte 
mne klidně spát,
i bez slz je možno 
vzpomínat.
Nebylo mi dopřáno 
déle s vámi být,
nebylo léku, 
abych mohl žít.

Dne 26. prosince uplyne pátý smutný rok
od úmrtí pana 
Rostislava Hanáka z Moravských Bu-
dějovic.
S láskou vzpomíná 
manželka, dcera a syn s rodinami.

Vydal ses cestou, 
jíž chodí 
každý sám,
jen dveře 
vzpomínek jsi 
nechal dokořán.
Dík za to, čím jsi 
nám v životě byl, 
za každý den, 
jejž jsi pro nás žil.

Dne 30. prosince s bolestí v srdci vzpo-
mínáme 7. smutné výročí, kdy nás navždy 
opustil pan
Jaroslav Šafrata z Kojatic.
Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte 
s námi.
S úctou a láskou vzpomíná 
celá jeho rodina.

Dne 
13. prosince uplyne 
první smutný rok, 
kdy nás opustil pan 
MVDr. František 
Svoboda. 
S láskou 
vzpomínají 
manželka a dcery 
s rodinami. 

Kdo znal, vzpomene, kdo měl rád, nikdy 
nezapomene.

Odešel jsi, 
jak si to osud přál,
v našich srdcích 
i ve vzpomínkách 
zůstáváš dál.

Dne 25. 12. 2019 
uplyne 5. rok, 
co nás opustil
pan 

Pavel Bloudíček v Vícenic.
S láskou vzpomíná 
manželka Marie s rodinou.

Dne 
15. prosince 2019 
uplyne 15 let,
kdy nás navždy 
opustil pan 
Ivan Drapač.
S láskou 
vzpomínají 
manželka a děti 
s rodinami.

V prosinci tomu 
budou už 3 roky, 
co nás opustil
pan 
Bohuslav Strnad.
Stále vzpomíná 
zarmoucená 
rodina.

Již není mezi námi, 
již není slyšet 
známý hlas,
nám zůstalo 
jen vzpomínání 
na toho,
kdo rád žil a měl 
nás tolik rád...

Dne 20. 12. 2019 
uplyne rok od úmrtí

Mgr. Zdeňka Branče.
S láskou vzpomínají 
manželka a dcery s rodinami.

Navždy se oči 
zavřely a srdce 
přestalo bít,
krutá nemoc 
zvítězila, 
musela jsi odejít.
Dne 28. listopadu 
2019 jsme vzpo-
mněli již 18. smutné 
výročí úmrtí naší 

drahé maminky, manželky, dcery a sestry
paní Jitky Lovicarové.
Za tichou vzpomínku děkují 
manžel, synové Honzík a Martínek,
sourozenci s rodinami a tatínek.

Právě vyšla nová kniha 
„Staré pohlednice a fotografie 
okresu Moravské Budějovice“.
Kniha může posloužit jako výborný 
a vkusný dárek pod stromeček. Na 320 
stranách je na 600 pohlednic a fotogra-
fií bývalého okresu Moravské Budějo-
vice. V prodeji je v Informačním a tu-
ristickém centru v Besedě a v Městské 
knihovně u pí. V. Dvořákové. Prodejní 
cena je 350,- Kč. Dále na adrese 
Komenského 1174, František Vlk, 
tel.: 568420701, 723816082.
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Bylo, nebylo… Spíše ale bylo.
Byl konec školního roku a třída 5. A ze 

Základní školy Havlíčkova měla jít na kou-
paliště. Vzhledem k ošklivému počasí se 
akce nekonala a pár dětí si krátilo čas 
ručními pracemi. Vyráběly řetízek z gu-
miček. Paní učitelka zjistila, že je to dost 

„chytlo“ a že je to baví, 
proto jen tak mezi řečí 
navrhla: „Co se poku-
sit udělat co nejdelší 
řetízek?“ Sama byla 
překvapena, jak děti 
nápad nadchnul. Od-
ložily mobily a háčko-
valy a háčkovaly. To 
se již paní učitelce 
Martině Svobodové 
začal v hlavě rodit 
plán: „Pojďme se po-
kusit o rekord!“

Děti nadšeně sou-
hlasily. Do konce 
školního roku, a někteří ještě v průběhu 
prázdnin, pracovaly na rekordně dlouhém 
gumičkovém řetízku. Ten měřil v konečné 
podobě 495,7 metru.

Děti svoje odvedly a nyní nastala další 
část, ve které paní učitelce pomohli pracov-
níci DDM Budík. Po jednáních s pelhřimov-
skou agenturou Dobrý den obdržely děti 
certifikát a byly zapsány do knihy rekordů.

Studenti a studentky moravskobudějo-
vického gymnázia a SOŠ mají za sebou 
týden náročný na cestování a zážitky. 
Od pondělí čtrnáctého října do pátku 
osmnáctého projeli kus Evropy a mohli 
poznat, alespoň „z rychlíku“, život ve dvou 
významných evropských zemích a zhléd-
nout krásu tří měst mimo jiné i z ptačí per-
spektivy.

Pondělí. Řízky nasmaženy, batohy sba-
leny a můžeme vyrazit na cestu autobu-
sem. A co že nás to dnes čeká? Večerní 
procházka po starobylém Norimberku 
a pak přesun do Francie.

Úterý. Paříž. Na Eiffelovu věž jsme si 
museli vystát pořádnou frontu, ale sou-
měrná krása města z výšky za to stála, 
stejně jako Muséed´Orsay, muzeum se 

se přesouváme k sídlu britské královny, 
Buckinghamskému paláci. Cesta přepl-
něným metrem zpět k autobusu ve špičce 
je adrenalinovou tečkou za super dnem 
v anglické metropoli.

Pátek. Cesta trajektem není ani náho-
dou tak pohodová jako ta první, je pravé 
anglické počasí, moře je neklidné, vlny 
s námi houpou, fouká a prší. Možná i pro-
to, aby nám nebylo líto, že náš výlet končí 
a čeká nás dlouhá cesta zpět. Kvečeru 
přijíždíme ke škole, odkud už vyrážíme 
rovnou domů, vybalovat, rozdávat dárky 
a hlavně se podělit o všechny ty silné-
zážitky, nové zkušenosti a užitečné do-
vednosti. My už totiž víme, jak cestovat 
po Paříži, zvládneme i metro v Londýně, 
neztratíme se v Brightonu, takže nám nic 
nebrání sbalit batoh a třeba se o prázdni-
nách s přáteli vypravit za dobrodružstvím 
na vlastní pěst.

Mgr. Olga Honsová, Gymnázium 
a SOŠ Mor. Budějovice

Pět dnů, čtyři města – Gymnázium a SOŠ opět na cestách
sochami, obrazy a jinými umě-
leckými díly, Louvre, Vítězný 
oblouk i náměstí Concorde. 
Kávu a croissant u Seiny jsme 
sice nestihli, ale už zase víme, 
kde si je příště dát.

Středa. Trajekt, moře a bílá 
nádhera křídových útesů 
v Doveru. Jsme ve Velké Bri-
tánii. Prvním místem, které 
jsme navštívili, je Brighton, 
město u moře s plážemi, at-
mosférou plnou energie a také 
s novou moderní vyhlídkovou 
věží British Airways. Tentokrát 
bez dlouhého čekání, zato 
se správným anglickým deštěm, vyjede-
me proskleným výtahem nahoru. Pohled 
na střechy budov i moře z výšky je opět 
dechberoucí. Ve městě samotném ochut-
náme tradiční fish and chips, ve chvílích 
volna nakoupíme drobnosti domů a míří-
me do Londýna, kde budeme bydlet v an-
glických rodinách.

Čtvrtek. Londýn. Londýnské rodiny se 
o nás postaraly jako o vlastní, nabalily 
jídlo na cestu a můžeme vyrazit metrem 
na Baker Street, kde krátce pozdravíme 
Sherlocka Holmese a hurá k muzeu Ma-
dame Tussauds s voskovými figurínami 
slavných lidí i komiksových postav. Pro-
cházkou kolem historických památek, 
které známe z učebnice, pokračujeme 
k London Eye, velkému londýnskému kolu 
na břehu řeky Temže, kde obdivujeme 
další město z ptačí perspektivy. Dokon-
ce i počasí nám přeje a občas vykoukne 
slunce. Kolem Big Benu, přes slavná lon-
dýnská náměstí Trafalgar Square a Picca-
dily Circus, přes čínskou čtvrť ChinaTown 

Máme ve městě rekordmany!

Do akce se zapojilo i město Moravské 
Budějovice a z projektu MAP II ji finanč-
ně podpořilo tam, kde to bylo potřeba. 
Letošní 6. A ze Základní školy Havlíčkova 
Moravské Budějovice je zapsána v KNIZE 
REKORDŮ! Výrobek je k vidění v Muzeu 
rekordů a kuriozit v Pelhřimově.

Poděkování patří všem zapojeným, ale 
hlavně dětem.

Dana Berková, DDM Budík
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ze školství

Hned ve čtvrtek 31. října, když se děti 
opět sešly po podzimních prázdninách 
ve školce, se třída Žabiček, kterou na-
vštěvují nejstarší děti, proměnila v pří-
bytek čarodějnic, duchů, strašidel 
a dýní. Děti si vyprávěly, co to vlastně 
Halloween je a kde a jakým způsobem 
se slaví. Děti byly z nově nabytých 
informací tak nadšené, že všech 28 
předškoláků ochotně souhlasilo, že si 
na druhý den uděláme takovou hallo-
weenskou oslavu i v naší školce a na-
víc zde společně strávíme i celou noc, 
a to bez rodičů.

V pátek v 17 hodin se už svíčkami 
osvětlená a dětmi v těch nejstrašidel-
nějších kostýmech čarodějnic, duchů, 
kostlivců a upírů naplněná třída chvěla 
vzrušením, očekáváním a možná maličko 
i strachem a obavami z odloučení od ro-
dičů. Na to ale stačil kouzelný nápoj proti 
strachu a bázlivosti, kterým jsme si všich-
ni hned na začátku připili, a po předvede-
ní „strašidláckého“ tanečku se už každý 
mohl bez problému s maminkou a tatín-
kem rozloučit. A pak se teprve začaly 
dít věci! Po večeři, na kterou nám paní 
kuchařky připravily skvělé hamburgery, 
našly děti ve třídě figurínu čarodějnice 
s dopisem. V dopise čarodějnice dětem 
sdělila, že pro ně má poklad, ale nejprve 
musí projít celou školkou osvětlenou pou-
ze svíčkami a na různých místech plnit 

nejrozmanitější úkoly, které byly mnohdy 
opravdu jen pro silné povahy. V jídelně 
musely děti najít schované můry, pavou-

ky a brouky, kteří se čarodějnici rozutek-
li, když hledala v kuchyni něco na zub. 
V tělocvičně byly duchové a mumie, jež 
musely děti srazit míčkem. V jednotlivých 
třídách potom čekalo strašidýlko Emílek, 
košťálový dýňobal, lovení bonbónků, jablí-
ček a sušenek bez použití rukou. Za kaž-
dý úkol čekala na děti odměna.

Dopis nás dovedl zpět do třídy Žabiček, 
kde ale místo pokladu čekal na stejném 
místě pouze nový dopis. V něm nás čaro-
dějnice za bezchybné splnění všech úko-
lů pochválila, uvolila se k vydání pokladu, 
ale kladla si další podmínku. Poklad nám 
vydá, pokud najdeme její úkryt na školní 
zahradě. Jediná nápověda zněla: „Hle-

dejte světýlko!“ V někom by se v tu chví-
li krve nedořezal. Jít ven? Teď? Potmě? 
Bez mámy a táty? Vidina pokladu však 
byla silnější, a tak jsme přes kostýmy ob-
lékli bundy a čepice a vyzbrojeni pouze 

neonovou tyčinkou se vydali hledat 
ono světýlko. Zahrada se potmě zdá-
la mnohem větší a strašidelnější, už 
jsme cítili zklamání, když v tom někdo 
v rohu v křoví zahlédl něco oranžo-
vého. Ti odvážnější vyrazili kupředu, 
méně odvážní se drželi některé paní 
učitelky za ruku, ale čarodějnici jsme 
našli.

Byla celá prokřehlá, oblečená jen 
v šatech z pytloviny, ale byla to ta nej-
hodnější čarodějnice, jakou jsme kdy 
viděli. Všem dětem darovala za sta-
tečnost truhličku plnou čokoládových 

zlaťáků a navíc vytáhla z pece perníkové 
prstíčky na mlsání. Děti popadly čaroděj-
nici za ruku a odvedly ji ohřát se do školky, 
kde si poklad společně rozdělily a na per-
níčcích si pochutnaly. Někteří ani nechtěli 
uvěřit, že večer je u konce. Nezbývalo než 
se převléct do pyžamek, vyčistit zoubky 
a alou na kutě. Paní učitelky přečetly po-
hádku (samozřejmě o strašidlech), ale tu 
už někteří ani neslyšeli...

Ráno na všechny čekala dobrá snída-
ně, společné vyhodnocení akce, rozdání 
diplomů za statečnost a očekávání pří-
chodu rodičů.

Pavla Bartošová, MŠ Šafaříkova

Halloweenská noc v MŠ Šafaříkova

Žáci gymnázia na ekologické 
olympiádě

Ve dnech 23. – 25. října se studenti 
Gymnázia a SOŠ Moravské Budějovice již 
tradičně zúčastnili ekologické olympiády. 
Tématem byla voda a podtématy vzduch 
a půda. Naši školu reprezentovali studenti 

prvního a druhého ročníku gymnázia – 
Eliška Pipalová (1. A), Martin Kosmák a 
Kristýna Beleščiaková (2. A). Letošní roč-
ník se uskutečnil na turistické chatě Čeří-
nek, nedaleko Jihlavy, a zúčastnilo se jej 
devět týmů z celého kraje Vysočina. 

Naším prvním úkolem byl test, který 
se skládal z 30 otázek. Druhým a záro-
veň posledním úkolem prvního dne byla 
„poznávačka“ vodních bezobratlých ži-

vočichů a dále úkol, ve kterém jsme měli 
přiřadit k seznamu deseti vzorků vody 
vždy ten správný vzorek. Druhý den nás 
čekala fyzicky nejnáročnější část – terén-
ní výzkum. Náš tým se vydal zkoumat tři 
rybníky v obci Cejle. U každého stanovi-
ště jsme zkoumali např. jeho vzhled, zde 
žijící živočichy či teplotu vody. Také jsme 

odebrali vzorek vody a po ná-
vratu na chatu jsme u něj ur-
čovali pH, tvrdost, dusičnany a 
konduktivitu. Večer nás čekala 
nejobávanější část ekologic-
ké olympiády – malá maturita. 
Vylosovali jsme si otázky na 
téma Čistírny odpadních vod 
a Prachové částice. Během 
maturity jsme také prezentovali 
náš výzkum z terénu a domá-
cí úkol – pozorování klíčivosti 
semen hořčice. Výsledky malé 
maturity nás velmi potěšily, byli 
jsme druzí nejlepší! Neskuteč-
ná radost a úleva. 

Poslední den nás čekala výprava k 
rašeliništi a poté vyhlášení konečných 
výsledků. Umístili jsme se na krásném 4. 
místě, i když do 3. místa nám nechybělo 
mnoho. Celé tři dny jsme si maximálně 
užili, máme mnoho krásných zážitků a zís-
kali jsme nové znalosti a dovednosti. Už 
nyní se těšíme na další ročník a věříme, 
že budeme ještě úspěšnější než letos.

Martin Kosmák, 2. A

Martin Kosmák na výběrovém 
soustředění 

I v letošním roce 
pořádala Přírodo-
vědecká fakulta 
Jihočeské univer-
zityv Českých Bu-
dějovicích biolo-
gické soustředění 
pro žáky gymnázií 
z celé České re-
publiky. Zájem o 
tuto akci je velký a 
počet míst omeze-
ný. Z více než 80 
zájemců bylo vy-
bráno 24 studentů. 
Proto je krásným úspěchem, že jedním 
z vybraných byl i Martin Kosmák (2. A), 
student našeho gymnázia, který je úspěš-
ným řešitelem biologických olympiád a o 
tento obor se trvale zajímá i nad rámec 
výuky. Soustředění se uskutečnilo od 1. 
do 4. listopadu ve Střeleckých Hošticích, 
kde byl pro účastníky připraven pestrý 
program v podobě zajímavých odborných 
přednášek, terénní exkurze a praktických 
cvičení. Studenti zde získali řadu cenných 
vědomostí a zkušeností, které jistě uplatní 
při dalším studiu. Martinovi gratulujeme a 
přejeme mnoho dalších úspěchů!

Mgr. Helena Moltašová, 
Gymnázium a SOŠ Mor. Budějovice

BIOLOGICKÉ AKTIVITY NAŠEHO GYMNÁZIA
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ze školství, ze sportu

Počátkem měsíce září jsme 
odstartovali již čtvrtou cvičební 
sezónu, a úspěšně tedy pokra-
čujeme v rozvíjení sportovních 
talentů. I v letošním roce se náš 
klub rozrostl o další členky, tak-
že aktuálně čítá 32 členů. Děti 
jsou podle výkonnostní úrovně 
a věku rozdělené do tří skupin, 
proto se každému dítěti dostává 
individuálního přístupu, který je 
pro budování budoucích úspěš-
ných závodníků či zvyšování 
závodních kvalit velmi důležitý. 
Tréninky probíhají dvakrát týdně 
a nejstarší holky ve svém vol-
ném čase navštěvují další nabí-
zené skupinové lekce ve Fitness MB, takže 
je zřejmé, že disciplína a touha po zdoko-
nalování sama sebe u nás hraje prim.

Prozatím se náš klub vydal od začátku 
září na pět aerobikových závodů, ze kte-
rých přivezl skvělá umístění a obohatil tak 
náš klub o krásných 15 cenných kovů.

ZÁVOD V PODĚBRADECH
Tereza Chrástová 1. místo 14–18 let
(11–13 let) Aneta Havlíčková 8. místo 
a (14–18 let) Tereza Havlíčková 4. místo

ZÁVOD V KUTNÉ HOŘE  
Tereza Chrástová 1. místo 14–18 let
Tereza Havlíčková 2. místo 14–18 let
(do 6 let) Michaela Jenerálová 5. místo, 
Anna Vorbisová 7.–13. místo, Klára Ho-
tařová 7. – 13. místo / (9–10 let) Viktorie 
Dufková 9. místo /(11–13 let) Aneta Havlíč-
ková 8. místo

ZÁVOD V HRADCI KRÁLOVÉ
Tereza Chrástová 2. místo 14–18 let
(do 6 let) Noemi Dufková 7.–8. místo / (9–
10 let) Viktorie Dufková 7.–15. místo

ZÁVOD V KUTNÉ HOŘE
Mia Molina 1. místo 3–4 roky

Vánoční Kosová
Turistický oddíl zve všechny přízniv-

ce na tradiční vánoční pochod na Ko-
sovou, který se uskuteční ve čtvrtek 
26. prosince. Sraz v 10.00 hod. u vla-
kového nádraží, odkud pojedeme au-
tobusem do Rácovic. Odtud se bude-
me pěšky vracet přes Kosovou zpět 
do Moravských Budějovic. Délka trasy 
je 12 km.

Občerstvení bude nachystáno na ki-
osku na Kosové. Těšíme se na vás.

Tereza Lojdová, 
TJ Sokol Moravské Budějovice

Noemi Dufková 3. místo 3–4 roky
Anna Vorbisová 1. místo 5–6 let
Viktorie Dufková 2. místo 9–10 let
Tereza Havlíčková 2. místo 15–20 let
Tereza Chrástová 3. místo 15–20 let
(5–6 let) Michaela Jenerálová 6. místo, 
Sofie Poláčková 12. místo/(7–8 let) Bar-
bora Křivanová a Harmony Krotká finále/
(9–10 let) Nela Křivanová 4. místo, Sabina 
Molina finále/(11–12 let) Aneta Havlíčková 
5. místo

ZÁVOD V MORAVSKÝCH 
BUDĚJOVICÍCH

Klára Hotařová 3. místo  do 7 let
Aneta Havlíčková 1. místo 11–13 let
Zuzana Čtveráčková 3. místo 11–13 let
Tereza Chrástová 2. místo 14–16 let
Tereza Havlíčková 3. místo 14–16 let
(do 7 let) Tereza Bulíčková 4. místo, 
Barbora Křivanová 5. místo, Michaela 
Jenerálová a Mia Molina 6. místo, Anna 
Vorbisová, Nela Kopečková, Noemi Duf-
ková a Sofie Poláčková finále / (8 – 10 let) 
Viktorie Dufková 5. místo, Nela Křivano-
vá, Tereza Pospíchalová, Sabina Molina 
a Viktorie Machovcová finále / (14 – 16 let) 
Adéla Vandasová 6. místo

Novinky z klubu Profi aerobic team MB
Kromě příprav na závody se 

věnujeme také nácviku vystou-
pení, které jste mohli nedávno 
vidět například na akci Rok poté 
nebo Císařském posvícení v Mo-
ravských Budějovicích.

Děvčata z nejstarší skupiny 
připravují náročnou choreografii, 
která je určena pro vystupování 
na plesech v Moravských Budě-
jovicích a okolí pod názvem Ar-
mycrew.

Pro zpestření běžných tréninků 
se snažíme příležitostně vymýš-
let speciální lekce, protože to má 
u dětí vždycky zaručený úspěch. 
Prvním speciálním tréninkem 

byla letos Halloweenská párty, proto se 
dne 1. 11. 2019 hemžil cvičební sál hej-
nem strašidel. Další plánovanou akcí je 
například Čertovský trénink či Vánoční 
speciál.

Více informací o nás naleznete na na-
šem facebookovém profilu – Profi aerobic 
team MB.

Trenérka Vendula Kopečková

Ve čtvrtek 24. října se v naší školce 
uskutečnila odpolední akce pro děti a ro-
diče s názvem SKŘÍTEK VE ŠKOLCE. 
Nejprve se školka proměnila v galerii, kde 
si všichni mohli prohlédnout skřítky, které 

doma vytvořili rodiče spolu s dětmi. Poté 
jsme v dílničkách vyráběli pro děti klobou-
ky ve tvaru listu a podzimně je ozdobili. 
Na závěr v jídelně proběhla ochutnávka 
našich tradičních svačinových poma-

zánek. Děkujeme všem zúčastněným 
za přátelskou a milou atmosféru a těšíme 
se na další společné zážitky!

H. Taflířová, 
MŠ Husova

SKŘÍTEK V MŠ HUSOVA
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ze sportu, různé

V mobilní aplikaci s názvem „Zabez-
pečte se“, která je dostupná v App Store 
i v Google Play, se kromě návodů na za-
bezpečení bytů, domů a garáží dočtete, 
kudy se zloději do chat nejčastěji dosta-
nou, včetně rad na vhodné zabezpečení. 
Uživatelům aplikace také nabídne přehled 
certifikovaných odborníků, rozdělených 
podle jednotlivých regionů, kteří dokáží 
navrhnout řešení na míru danému objek-

tu. Doporučujeme tedy zabezpečení let-
ních domovů nepodceňovat.

Pachatelé se do chat vloupávají přede-
vším přes zajištěná okna a dveře za po-
užití násilí. Nejčastějším cílem jsou za-
hradní nářadí, motorové pily, elektronika, 
kuchyňské nádobí, rybářské potřeby, sta-
rožitnosti, oblečení, potraviny a alkoholic-
ké nápoje. Pachatel odcizí ale prakticky 
všechno, co má nějakou hodnotu a lze to 

Jméno Jiří Tkaný se poslední do-
bou skloňuje díky závodům TFA. Jed-
ná se o 31letého dobrovolného hasi-
če, který reprezentuje obec Babice. 
A to nejen v rámci krajských závodů, 
ale i na republikové úrovni. Jiří se 
hasičům věnuje od svých 15 let, ale 
se závody TFA začal poprvé před pěti 
lety na podzim v zámeckém areálu 
v Lesonicích. TFA (Toughest Firefigh-
ter Alive, tzn. nejtvrdší hasič přeži-
je) je jedna z nejtěžších hasičských 
soutěží, kdy každý závodník startuje 
v kompletním třívrstvém zásahovém 
oděvu včetně dýchacího přístroje.

V rámci série krajských závodů TFA 
bylo letos osm závodů. Pro celkový vý-
sledek bylo třeba absolvovat alespoň šest 
závodů. Jiří závodí v kategorii B (30 – 39 
let) a jeho výsledky jsou: 1. místo – Jihla-
va, 1. místo – Třešť, 2. místo – Polesí, 1. 
místo – Rokytnice nad Rokytnou (zde se 
Jiřímu zadařil zlatý hattrick), 2. místo – Ky-
nice, 1. místo – Lesonice. Celkově se ale 
Jiří umístil až na 2. místě, i když jeho nej-
větší sok měl stejný počet bodů, ale bohu-
žel měl o jeden absolvovaný závod navíc. 
Závodů se účastní i Jiřího mladší bratr 
Pavel Tkaný, který se v kategorii A (do 29 
let) celkově umístil na krásném 4. místě.

Jiří se účastní i Českého poháru TFA, 
v kterém závodí profesionální, ale i dob-
rovolní hasiči nejen z ČR, ale třeba i ze 
Slovenska a Polska. Jedná se o celkově 
čtyři závody, které se oproti krajským zá-
vodům liší tím, že závodní trať je rozdě-
lena do čtyř úseků, což je náročné nejen 
fyzicky, ale i psychicky, neboť se závodník 
před každým dalším úsekem musí zkon-
centrovat a nerozhodit se z případných 
předešlých chyb. Na to závodník nemá 
třeba ani 10 minut.

V prvním úseku jde o práci s hadicemi 
– roztahování a motání. Druhý úsek pat-
ří k těm silově náročnějším a jako jediný 
se startuje bez dýchacího přístroje. Zde 
závodník musí provést 80 úderů palicí 
v „Hammer boxu“, pronést dvacetikilové 
závaží tunelem, přemístit osmdesátiki-

V úterý 15. října uspořádal Klub důchodců působící při MKS Beseda Moravské Budějo-
vice tradiční akci s názvem Posvícenské posezení. Jak vidno, moc se při ní nesedělo... 
                Foto: Luboš Janoušek

zpeněžit. Pachatelé také využívají chat 
zvláště v chladném počasí k přespání. 
Škoda zde v těchto případech vznikne 
pouze na poškození dveří, případně oken, 
kudy pachatelé vniknout dovnitř objektu. 

Dopadení pachatele je v případě vlou-
pání do rekreačních objektů velmi obtíž-
né, neboť majitelé často krádež zjistí až 
po delší době. Vlivem časové prodlevy 
dochází k poškození nebo zničení někte-
rých stop. Práci policistům znesnadňuje 
i to, že se v těchto lokalitách pohybuje 
menší množství osob, které by se mohly 
stát svědky vloupání a poskytnout policis-
tům důležité informace.

Chraňte majetek sobě i svým sousedům

dokončení na str. 32

Od začátku letošního roku do konce září evidují policisté v Kraji Vysočina 
celkem 76 případů krádeže vloupáním do rekreačních objektů. Pachatelé při 
nich způsobili majitelům chat odcizením věcí a poškozením rekreačního ob-
jektu a jeho zařízení celkovou škodu převyšující částku jeden milion korun. 
Policistům se podařilo objasnit celkem 26 těchto případů.

Jiří Tkaný úspěšně reprezentuje v závodech TFA

lovou figurínu třeba i na vzdálenost 70 
metrů a na závěr překonat třímetrovou 
bariéru. Ve třetím úseku postaví závodník 
dva žebříky, vyleze na lešení a vytáhne 
smotané hadice na plošinu a potom spo-
jí proudnici s monitorem. Poslední úsek 
patří výběhu do nějaké výškové budovy, 
většinou věže.

Loni tento typ závodů zkoušel Jiří po-
prvé a celkově mezi dobrovolnými hasiči 

skončil na 2. místě. Jiří ale ještě neuká-
zal úplně vše, a tak do další sezóny zněl 
úkol jasně – vyhrát svoji kategorii a cel-
kově se umístit do elitní desítky. A to se 
letos podařilo. V Ostravě Jiří přebíral 
1. místo, v Olomouci 1. místo, v Plzni 2. 
místo a v Kroměříži 1. místo. Díky svým 
excelentním výsledkům potvrdil, že je nej-
lepším dobrovolným hasičem do 35 let. 
Celkově se mezi profesionálními hasiči 
v kategorii A (do 35 let) umístil na krás-
ném 6. místě.

Jednou za dva roky se koná mistrovství 
ČR dobrovolných hasičů. Loni se tak stalo 
v Domažlicích. Jiří si odtud odvezl bronzo-
vou medaili. V příštím roce se bude konat 
další ročník. Uvidíme, zdali se Jiřímu po-
daří opět kvalifikovat a třeba i zlepšit svůj 
výsledek. Každopádně přejeme hodně 
štěstí a těšíme se na další úspěchy!

Markéta Mitisková
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V případě nedoručení zpravodaje v Moravských Budějovicích si ho můžete vyzvednout v Turistickém 
informačním centru, Purcnerova ul. 62, nebo se obraťte na doručovatelku tel: 775 686 678.

SUDOKU
o ceny

Vylosovaný výherce získává vstupenku na kon-
cert Františka Nedvěda s kapelou Tie Break, 
konaný 20. 12. 2019 v MKS Beseda.
Správně vyplněné SUDOKU (stačí opsat výsled-
né číslo ve zvýrazněném řádku) se svým kontak-
tem doručte do Turistického informačního cen-
tra v Mor. Budějovicích, Purcnerova 62 (MKS 
Beseda), a to nejpozději do 12. hodin, 9.  2. 2019. 
Vítěze budeme informovat telefonicky.
Výherci z minulého čísla paní Haně Karpíškové 
z Želetavy-Horek gratulujeme.
Ceny do sudoku věnovalo MKS Beseda Morav-
ské Budějovice.
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Kulturní a společenský přehled MIKROREGIONU

úterý 17. 12.   Moravské Budějovice kino Sokol

Aladin
Pro vánoční promítání jsme vybrali americký hudební fantasy fi lm z roku 2019, který je 

fi lmovou adaptací stejnojmenného animovaného fi lmu z roku 1992 z produkce Walta Dis-

neyho.  Je to vzrušující příběh o okouzlujícím pouličním zlodějíčkovi Aladinovi, kurážné 

a cílevědomé princezně Jasmíně a džinovi, který je dost možná klíčem k jejich budouc-

nosti. Občerstvení zajištěno. Začátek promítání v 18.00. Vstupné dospělí 95 Kč, děti 50 Kč.

úterý 3. 12.    Moravské Budějovice  sokolovna

Mikulášské sportování
Přijďte nasát předvánoční atmosféru do sokolovny. Na nádvoří si nazdobíme strom, 

na velkém sále máme pro děti připravené sportovní aktivity, zdobení perníčků a výro-

bu vánočních přáníček. Chybět nebude ani tradiční fotokoutek a možná přijde i Miku-

láš. Začínáme v 16.00.

7. – 31. 12.    Martínkov

Advent a Vánoce 2019 v Martínkově
07.12. v 15.00 – beseda o listopadu 1989 s Martinem Mejstříkem

11.12. v 18.00 – Česko zpívá koledy

24.12. v 19.00 – Békání – tradiční průvod obcí za zvuků trubky

25. 12. v 16.00 – Vánoční koncert pěveckého sboru Jordán (v kostele Navštívení Panny Marie)

31. 12. ve 13.00 – Silvestrovský výstup na Mokřinu, nejvyšší bod katastru obce (624 m.n.m.)

podrobnější informace  na www.martinkov.cz

neděle 15. 12.   Lukov

Vánoční koncert v Lukově
Lukovský pěvecký sbor pod vedením Heleny Bartesové vás srdečně zve na vánoční 

koncert, který se koná v neděli 15. prosince 2019 v 15.00 hodin ve společenském sále 

místní fary. Drobné občerstvení je pro účastníky připraveno.

sobota 21. 12.   Domamil      sokolovna

Vánoční koncert cimbálové muziky Jožky Šmukaře
Zastupitelstvo obce Domamil vás srdečně zve na již tradiční vánoční koncert. Začátek 

v 15.00 v sokolovně v Domamili. Vstupné v předprodeji 200,- Kč (na obecním úřadě), 

na místě 250,- Kč, drobné občerstvení zajištěno. 

neděle 15. 12.   Častohostice

 Vánoční koncert 
Obec Častohostice vás zve na adventní koncert  do kostela sv. Barbory.  Na koncertu vy-

stoupí martínkovský sbor Jordán.  Začátek v 16 hod.

úterý 17. 12.   Moravské Budějovice MKS Beseda

Předvánoční posezení
Pořádá Svaz postižených civilizačními chorobami v  ČR,z.s., základní organizace Mo-

ravské  Budějovice. Začátek ve 14.30 hod. Všichni členové jsou srdečně zváni, hudba 

k tanci i poslechu zajištěna. V programu vystoupí děti z mateřské školy s pásmem říka-

del, písniček a tanečků. S pozdravem se těší všichni členové výboru.

čtvrtek 26. 12.  Moravské Budějovice

Vánoční Kosová
Vydejte se s moravskobudějovickými turisty na tradiční vánoční pochod na Kosovou. 

Sraz účastníků v 10.00 na vlakovém nádraží. Více informací uvnitř Zpravodaje.

 
Majitelům chat doporučujeme, aby 

ve svých chatách nezanechávali v době 
nepřítomnosti cenné věci. Je vhodné ob-
jekt zabezpečit elektronickým zabezpe-

čením a mechanickými zábrannými pro-
středky jako jsou například bezpečnostní 
zámkový systém, mříže, uzamykatelné 
okenice. Není dobré nechávat u rekre-
ačního objektu viditelně žebřík. Uklizené 
by měly být rovněž všechny věci, které 
by pachatel mohl při násilném vniknutí 
do objektu použít. Jedná se především 

o sekyry, nářadí a předměty, které je mož-
né využít k páčení.

Je vhodné rekreační objekt i v zimních 
měsících nepravidelně navštěvovat. Ukli-
zený sníh budí zdání pobytu majitele v ob-
jektu. Dále je vhodné všímat si pohybu 
podezřelých osob a vozidel v chatových 
oblastech. 

Pokud dojde k vloupání do rekreační-
ho objektu, je pro policisty důležité, aby 
majitel nevstupoval dovnitř a aby tuto věc 
neprodleně oznámil policii. Vhodné je 
pořídit si fotodokumentaci cenných věcí, 
policisté ji využijí při pátrání a identifika-
ci odcizených věcí. Policisté provádějí 
v chatových oblastech nepravidelné pre-
ventivní kontroly. V zimních měsících jsou 
intenzivnější a na tyto lokality se zaměřují 
také policejní psovodi.

–křpčr–

Upozorňujeme 
přispěvatele, 

že z technických důvodů 
je uzávěrka příštího 

vydání zpravodaje 
mimořádně 

již 8. prosince!

Chraňte majetek sobě i svým sousedům
dokončení ze str. 29
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